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INHOUD

Ten Geleide
De geopolitieke situatie is ingrijpend veranderd. 
Veiligheid is weer terug op de politieke agenda. 
Ook de Nederlandse Gouden Driehoek voor 
Defensie en Veiligheid heroriënteert zich op haar 
rol in een bewegende internationale omgeving. 
Europa voert inmiddels een actief veiligheids-
beleid. De hersendood geachte NAVO is weer 
opgestaan.  Hard wordt gewerkt aan de opbouw 
van capaciteiten.

In dit “NIDV Magazine Special” wordt op de 
nieuwe situatie ingegaan. 

Maart 2023 
Ron Nulkes, directeur NIDV

(advertentie)
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Dat besef wordt breed gedeeld. Net als het feit dat 
Europa meer moet doen om zijn eigen veiligheid en 
manier van leven te beschermen. Met de forse en 
massale verhoging van Europese defensiebudgetten 
is een belangrijke stap gezet. Mensen beseffen ook 
dat er geen tijd is te verliezen. Dit is het moment 
voor actie. De vraag is vooral hoe we dat extra geld 
concreet en efficiënt moeten inzetten. Het korte 
antwoord is: snel, slim en samen!
Voor Defensie betekent dat sneller materieel kopen. 
Sneller knopen doorhaken. Zoals bij de aankoop 
van extra MQ-9 Reapers en F-35’s en raketartillerie. 
Maar ook door niet eindeloos te zoeken naar een 
product dat voor 100% aan de eisen voldoet. Door 
akkoord te gaan met 90%, maar wel snel geleverd.
Vaart maken als de situatie daar om vraagt. Daar 
hebben we de industrie bij nodig. De oorlog in 
Oekraïne heeft bijvoorbeeld duidelijk gemaakt dat 
Europa zelf te weinig (kapitale) munitie maakt. 
Krijgsmachten willen hun voorraden aanvullen en 
tegelijkertijd verschiet Oekraïne velen malen meer 
dan we nu maken.
Er is dus grote behoefte aan een schokbestendige 
industrie die snel kan opschalen. Het loont alleen 
voor bedrijven om te investeren in meer produc-
tiecapaciteit als overheden voor langere tijd een 
bepaalde vraag garanderen. Daar moet tegenover 
staan dat de industrie deze ruimte benut.

Naast sneller moeten we ook slimmer werken. 
Bijvoorbeeld door standaardisatie. Europa heeft 
zestien typen gevechtsvliegtuigen, twaalf soorten 
tanks en 33 typen fregatten. Dat is niet ideaal. 
Standaardisatie zorgt voor efficiëntere logistiek en 
meer slagkracht. Militairen kunnen beter samen-

werken en makkelijker spullen uitwisselen. Het nut 
en de noodzaak van dezelfde standaard zijn duidelijk 
zichtbaar in Oekraïne. Ook bij standaardiseren zijn 
bedrijven onmisbaar. Zij moeten de beste standaard 
daadwerkelijk van de band laten rollen.

Slim is ook het inzetten op innovatie. De oorlog in 
Oekraïne laat zien dat technologie in toenemende 
mate het verschil maakt. Degene met de slimste 
systemen wint. En de oorlog van morgen wordt 
gewonnen met de technologie van morgen. 
Voortdurende innovatie is ook een gedeelde 
verantwoordelijkheid van Defensie, industrie en 
kennisinstellingen.

Defensie investeert miljoenen extra in innovatie en 
onderzoek, op lange én korte termijn.

We zetten daarbij sterk in op de internationale posi-
tionering van de Nederlandse kennisinstellingen 
en het bedrijfsleven. Dat geldt natuurlijk voor onze 
‘powerhouses’ in de maritieme industrie, radar- en 
satellietsystemen en het leveren van hoogtechno-
logische componenten in de toeleveranciersketen 
voor wapensystemen. Gewoon omdat ze goed zijn, 
zo niet de beste. En om focus aan te brengen in 
investeringen.
Naast de huidige top versterken we het innova-
tieklimaat ook in de breedte, voor de top van de 
toekomst. Door gericht in te zetten op kleinere, 
innovatieve ontwikkelingen en partijen. We helpen 
ze bij de overgang van een onderscheidend idee 
naar commerciële productie. En we onderzoeken 
manieren om de samenwerking met het MKB verder 
te versterken.

Sneller en slimmer werken Bijvoorbeeld door sneller en vaker als launching 
customer op te treden en zo opschaling mogelijk te 
maken. Zo blijven we ook het brede innovatieklimaat 
stimuleren.
Het uitgangspunt is versterken waar Nederland 
goed in is! En daar op voortborduren of bij aanhaken. 
Niet per land het wiel uitvinden, maar doen waar 
je de beste in bent en dat blijven verbeteren. Dat 
betekent ook keuzes maken. We zijn niet overal de 
beste in. Dat is spannend, maar biedt ook kansen. 
Het dwingt tot innovatie. Maar alleen zo kom je tot 
‘product leadership’ waarmee we samen de boer op 
kunnen.
Daarmee zijn we bij het belangrijkste deel van mijn 
driepoot: meer samenwerking. Zonder meer samen-
werking ook geen sneller en slimmer. We zullen dus 
steeds vaker zien dat landen gezamenlijk optrekken 
bij de aankoop van nieuw materieel. Daarvan zijn al 
goede voorbeelden. Zoals België en Nederland die 
samen hun M-fregatten en mijnenbestrijdingsvaar-
tuigen vervangen.
De komende jaren volgen meer belangrijke 
investerings besluiten. We willen dat niet alleen 
doen, maar bijvoorbeeld binnen een initiatief als de 
Northern Naval Shipbuilding Cooperation. Daarin 
kijken we hoe we met Denemarken, Duitsland, 
Finland, Nederland, Noorwegen en Zweden de 
krachten kunnen bundelen bij het vervangen van 
onze schepen. En ook bij het vervangen van onze 
helikoptercapaciteit streven we ernaar dit niet op 
eigen houtje te doen.

Bij de landmacht zien we een verdere integratie 
met Duitsland. Ook daar gaat het niet alleen om 
organisatorische samenwerking, maar ook hetzelfde 
materieel aankopen en gebruiken. Daar werken we 
nu bijvoorbeeld hard aan bij de aanschaf van nieuwe 
luchtmobiele voertuigen.
We intensiveren met name de samenwerking met 
onze bekende partnerlanden. Bedrijven kunnen hier 
op voorsorteren door bijtijds de banden met indu-

striële partners daar aan te halen of aan te knopen.
Ook voor kennisinstellingen geldt dat samenwerking 
alleen maar belangrijker wordt. Zowel met Defensie 
als de industrie. TNO, NLR en MARIN ontwikkelen 
militaire kennisdomeinen als cyber en ruimte-
technologie voor Defensie en houden die in stand. 
Combineer die kennis met het bedrijfsleven en je 
komt tot de meest innovatieve producten. De NIDV 
kan een belangrijke faciliterende rol spelen bij het 
versterken van die welbekende gouden driehoek.
Maintenance Valley F-35 op Vliegbasis Woensdrecht 
is een mooi voorbeeld van clustering van kennis en 
kunde én publiek-private samenwerking. Net als 
de toekomstige maritieme maintenance valley bij 
Den Helder dat kan worden. Bijkomend voordeel is 
dat specialistische plekken en samenwerkingsver-
banden een inspirerende plek zijn en specialistisch 
personeel aantrekken. Belangrijk in de huidige 
krappe arbeidsmarkt.
Zoals sommigen misschien weten, ben ik een 
groot fan van Band of Brothers. Ik kijk de serie, 
gebaseerd op het gelijknamige boek van Stephen 
E. Ambrose, ieder jaar. In een zijn andere boeken 
staat een mooi voorbeeld van hoe ‘snel, slim 
en samen’ de geallieerden hielp om de nazi’s te 
verslaan: “De landing ship tanks bij Omaha, Utah en 
de andere invasiestranden stonden symbool voor 
de Atlantische alliantie. Door de Britten ontworpen 
en door de Amerikanen gebouwd kregen ze voor 
elkaar wat niemand voor mogelijk had gehouden: ze 
bereikten open stranden om de strijdende divisies 
van voorraden te voorzien.”1

Ook toen konden we niet zonder snel, slim en samen. 
Laten we daar opnieuw een voorbeeld aan nemen. 
Voor onze veiligheid, vrijheid, waarden en welvaart. 
Ik kijk er naar uit om komend jaar samen met de NIDV 
de industrie én de krijgsmacht nog sterker te maken. 
Ook wij zijn tenslotte een band of brothers. 

1 Van D-Day tot Berlijn, pag. 42 

Ruim een jaar duurt de oorlog in Oekraïne inmiddels 
en het einde is niet in zicht. De volharding waarmee 
de Oekraïners voor hun land en vrijheid vechten is 
bewonderens waardig. Zeker omdat de strijd 
gepaard gaat met enorme offers. Die offers brengen 
ze ook voor ons. Voor onze vrijheid, onze veiligheid 
en onze waarden! Het Oekraïense volk verdient 
daarvoor niets minder dan onze eensgezinde en 
vastberaden steun. Christophe van der Maat,  

Staatssecretaris van Defensie

Staatssecretaris Van der Maat op 
werkbezoek bij de Koninklijke Marine. 
Foto: Mediacentrum Defensie
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Met deze generieke beschrijving van hoe ik kennis-
opbouw zie als uitgangspunt, wil ik graag wat verder 
kijken naar de Defensie & Veiligheidssector. Aan ons 
als wetenschappers worden tal van vraagstukken 
voorgelegd, waar de sector antwoorden op wil 
hebben. Sinds de inval door Rusland in de Oekraïne  
zijn dit vaak onderzoeksvragen op terreinen als 
geopolitiek, internationale veiligheidsstudies en 
oorlogsrecht, maar de richting waarin de sector zich 
begeeft vraagt ook om antwoorden op een aantal 
vraagstukken van technologische aard. Zo hangt 
het vraagstuk van de energietransitie al een aantal 
jaar boven ons hoofd, net als vraagstukken rondom 
automatisering,  robotisering en kunstmatige 
intelligentie. Om deze vraagstukken goed te kunnen 
oppakken is samenwerking binnen het Ecosysteem 
van industrie, kennisinstellingen en academische 
instellingen een noodzakelijk iets. Wetenschappelijk 
kunnen we nog zo veel bedenken, maar uiteindelijk 
komen de echte probleemstellingen uit de praktijk 
en worden ze daar ook opgepakt. 

Ik wil u graag meenemen naar twee succesvolle 
initiatieven waar industrie en wetenschap in het 
veiligheidsdomein hand in hand gaan. 

Het eerste voorbeeld is het zogenaamde MENENS 
(Methanol als Energiestap Naar een Emissieloze 
Nederlandse Scheepvaart) project. Door een 
consortium van 22 partijen uit de maritieme sector 
wordt onderzoek uitgevoerd en geëxperimenteerd 
om de route naar emissieloze scheepvaart te 
versnellen. Hierbij wordt gekeken naar oplossings-

richtingen, waarbij het gebruik van methanol een 
grote rol speelt. Vanuit het R&D mobiliteitsfonds 
is voor dit project 24 miljoen vrij gemaakt, waar 
o.a. de Nederlandse Defensie Academie, samen 
met TU Delft en MARIN een deel van gebruiken om 
fundamentele kennis op te bouwen op dit terrein.

Op onze locatie in Den Helder is inmiddels met 
medewerking van de maritieme industrie een start 
gemaakt met de inrichting van een laboratorium 
voor onderzoek aan (scheeps)motoren, werkend op 
brandstoffen van de toekomst. De samenwerking 
van industrie en wetenschap binnen dit consortium 
maakt het mogelijk dat we onze kennis op dit 
terrein met grote stappen kunnen uitbreiden, die 
uiteindelijk weer terugvloeit in een stuk duurzame 
scheepvaart, zowel binnen het veiligheidsdomein 
als daarbuiten.  Uiteindelijk zal dit moeten leiden 
tot 30 emissieloze schepen in 2030 als doel van het 
Maritiem Masterplan, waar Defensie als launching 
customer optreedt.

Het tweede voorbeeld ontleen ik aan een ontwikke-
ling bij de landmacht op het gebied van de inzet van 
Robotica en Autonome Systemen (RAS) voor land-
optreden. Al enkele jaren bouwt het RAS-peloton 
op de kazerne in Oirschot experimentele ervaring 
op met het gebruik van unmanned  ground vehicles 
(UGV), voornamelijk in de vorm van de THeMIS 
van het Etse bedrijf MilRem Robotics, maar ook 
met de Mission Master van RheinMetall. Onlangs 
zijn de experimenten uitgebreid met een tactische 
oefening in Litouwen, waar de TheMiS beproefd is. 

Uiteindelijk zal de inzet van en het trainen met de 
UGVs tot risicovermindering voor de militairen en tot 
een grotere effectiviteit leiden. Daar waar de indu-
strie de technologie voor de experimenten levert, 
daar richt zich de academische kennisopbouw met 
name op het effectief operationeel gebruik ervan. Er 
liggen wetenschappelijk uitdagende vraagstukken 
op het gebied van menselijk handelingen in samen-
hang met het gebruik van onbemande systemen. 
Ook liggen er organisatievraagstukken, die betrek-
king hebben op het goed omarmen van nieuwe 
technologieën binnen een uitvoeringsorganisatie. 
Momenteel verricht mijn instituut samen met een 
aantal Nederlandse universiteiten onderzoek naar 
de effecten van het gebruik van robotica op mens en 
organisatie. De snelle ontwikkeling die deze tak bin-

nen de industrie doormaakt, maakt dat we ook bin-
nen dit ecosysteem snel kennis moeten opbouwen 
op het terrein van het effectief operationaliseren van 
deze ontwikkelingen. 

De nieuwe duurzame technologieën zoals hier 
kort besproken worden binnen mijn omgeving ook 
ondersteund vanuit een aantal andere consortia, 
waarin we met de Europese industrie samenwerken. 
Kennis die daar wordt opgebouwd heeft met name 
betrekking op het gebruik van kunstmatige intelli-

gentie en smart maintenance. Het European Defence 
Fund ondersteunt ons onderzoek hierbij financieel, 
waardoor we een grote groep wetenschappers kun-
nen inzetten om met de Europese industrie samen 
snel stappen te kunnen zetten op dit belangrijke 
onderwerp voor goede operationele inzet.

Een rode draad in mijn voorbeelden vormt steeds 
de interactie tussen kennis en industrie om nieuwe 
technologieën snel, optimaal en effectief  in te kun-
nen zetten in de Defensie & Veiligheidsorganisaties. 
Op dit vlak is echter ook nog veel te winnen. 
Innovaties die op veel steun kunnen rekenen zijn 
vaak kort cyclisch die probleemoplossend werken. 
De grote vraagstukken naar de toekomst toe vragen 
om een betere afstemming van kennisopbouw en 

lang cyclisch innoveren. Het ecosysteem waarin 
de academische kennis, industrie en Defensie 
zich begeven leent zich daar absoluut voor. Door 
betere afstemming van kennis en innovatie kan 
er agenda naar de toekomst ontstaan, waarbij we 
grote stappen kunnen maken naar een duurzame en 
toekomstbestendige krijgsmacht. Sociale innovatie 
is hierbij onontbeerlijk, anders blijven veel nieuwe 
technologische ontwikkelingen en optimale inzet 
ervan. De uitdagingen die ik hier zie ga ik graag 
vanuit het kennisdomein met de industrie aan. 

Interactie tussen kennis 
en industrie

Patrick Ooninckx, decaan Nederlandse Defensie Academie

Als wiskundige met een technische achtergrond, vanuit de regio die nu 
te boek staat als Brainport, was mij al snel duidelijk dat interessant 
onderzoek vaak voortkomt uit het koppelen van kennis aan praktische 
probleemstellingen. Nog interessanter werd het voor mij als weten
schapper als die kennis naar een hoger niveau getrokken kon worden en 
vervolgens weer terugvloeide naar de plek waar deze zo gewenst was. 
Op deze manier wordt de kennisketen gesloten en gaat de opgebouwde 
kennis zijn weg vervolgen om  ons weer verder te brengen. Al enkele jaren bouwt het RAS-

peloton op de kazerne in Oirschot 
experimentele ervaring op met 

het gebruik van unmanned  
ground vehicles (UGV).
Foto: Mediacentrum Defensie
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Nederland is een stichtend lid van de Noord-
Atlantische Verdragsorganisatie (NAVO), die werd 
opgericht op 4 april 1949. De NAVO telt vandaag 30 
bondgenoten. Artikel 5 uit het NAVO-verdrag vormt 
de kern. Daarin staat dat een aanval op één van de 
Lidstaten wordt gezien als een aanval op allemaal. 
Naar artikel 2 wordt dan weer minder gerefereerd. 
Daarin staat weliswaar dat de NAVO-bondgenoten 
zullen trachten tegenstellingen in hun internationale 
economische politiek op te heffen en elke vorm van 
individuele of collectieve onderlinge economische 
samenwerking aan te moedigen.

De NAVO maakt gebruik van een Strategisch 
Concept om haar strategie uit te lijnen. Het 
Strategisch Concept schetst het doel en de aard 
van de Alliantie, de fundamentele veiligheidstaken 
in een veranderende omgeving, en de uitdagingen 
en kansen die dit met zich meebrengt. Sinds 1949 
zijn er acht Strategische Concepten gecreëerd. 
De laatste herziening, goedgekeurd op de NAVO 
Top van Madrid in juni 2022, herbevestigt dat het 
hoofddoel van de NAVO erin bestaat de collectieve 
verdediging van haar leden te waarborgen, op basis 
van een 360-gradenaanpak. Het schetst hiervoor 

drie essentiële kerntaken, namelijk (1) afschrikking 
en verdediging, (2) crisispreventie en -beheersing, 
en (3) samenwerking op het gebied van veiligheid.

De NAVO-bondgenoten beseffen dat ze meer 
en beter moeten investeren in vermogens en 
innovatieve technologieën, strategische lacunes 
moeten opvullen en technologische en industriële 
afhankelijkheden verminderen. Zij bevestigen ook 
dat het strategische partnerschap met de Europese 
Unie (EU) versterkt moet worden door middel van 
gestructureerde politieke dialogen en operationele 
en thematische samenwerking.

De NAVO-bondgenoten moeten de vooruitgang 
in militaire technologie zorgvuldig bijhouden. Zij 
moeten ook doortastender en sneller te werk gaan 
om lacunes in de kritieke vermogens op te vullen, 
versnippering weg te werken, volledige interopera-
biliteit van onze strijdkrachten en uitwisselbaarheid 
van systemen te verwezenlijken en, in de hele 
Alliantie, een weerbare, competitieve en innovatieve 
technologische en industriële defensiebasis (DTIB) 
te versterken, die ook grensoverschrijdende deel-
name van kleine en middelgrote ondernemingen 
waarborgt.

De trans-Atlantische betrekkingen en de samenwer-
king tussen de EU en de NAVO zijn essentieel voor 
onze veiligheid, en vrede in het algemeen. De NAVO 
en de EU delen strategische belangen en staan voor 
dezelfde dreigingen en uitdagingen. Daarnaast 
delen ze een meerderheid van de Lidstaten. Beide 
organisaties werken samen inzake verschillende 
onderwerpen waar hun belangen overlappen, 
zoals bij crisisbeheersing, vermogensontwikkeling 
en politiek overleg, alsook bij hybride dreigingen, 
terrorismebestrijding, oefeningen, operaties, en 
capaciteitsopbouw van oostelijke en zuidelijke 
partners. In de gemeenschappelijke NAVO-EU 
verklaring van 10 januari 2023 moedigen de partijen 
een zo volledig mogelijke betrokkenheid aan van de 
NAVO-bondgenoten, die geen lid zijn van de EU, in 
EU-initiatieven (EDF, EDIRPA, EDIP, PESCO, enz.). 
Zij moedigen tegelijkertijd ook de volledig mogelijke 
betrokkenheid aan van de EU-landen, die geen deel 
uitmaken van de NAVO, in de NAVO-initiatieven 
(High Visibility Projects, DIANA, NIAG, enz.). De 
NAVO en de EU zijn duidelijk unieke en essentiële 
partners voor elkaar.

Via de NATO Industrial Advisory Group (NIAG) 
onderhoudt de NAVO inderdaad contacten met de 
defensieindustrie van de 30 NAVO-bondgenoten en 
een aantal partnerlanden waardoor het industriële 
standpunt en de ontwikkeling van industriële 
technologie kunnen worden opgenomen in het 

werk van de NAVO. De NIAG werd opgericht in 
1968 als onderdeel van de Conference of National 
Armaments Directors (CNAD). Daarin hebben 
de materieeldirecteuren van de Lidstaten zit-
ting. De CNAD rapporteert rechtstreeks aan de 
Noord-Atlantische Raad en heeft als opdracht om 
multinationale samenwerking mogelijk te maken 
bij het leveren van interoperabele en uitwisselbare 
militaire capaciteiten. Het doel is de effectiviteit van 
de NAVO-strijdkrachten te verbeteren over het hele 
spectrum van huidige en toekomstige operaties. 
De CNAD biedt Lidstaten, en in sommige gevallen 
partners, mogelijkheden om samen te werken 
aan onderzoek- en ontwikkelingsprojecten en 
programma’s inzake verwerving, instandhouding, en 
afvoer van materieel.

De NIAG levert onder meer studies op, waaraan 
bedrijven, tegen betaling door NATO, kunnen deel-
nemen. Via het industrieel advies van de NIAG kan 
de CNAD genieten van aanbevelingen van de indu-
strie over hoe de relatie tussen de NAVO en de indu-
strie, zowel de traditionele als de niet-traditionele 
defensieindustrie, kan worden verbeterd. De NIAG 
ondersteunt de CNAD ook bij het verkennen van 
mogelijkheden voor internationale samenwerking. 
De NIAG is samengesteld uit industriële experten 
van de Lidstaten en een aantal partnerlanden, die 
elk optreden als aanspreekpunt en woordvoerder 
voor haar nationale defensie- en veiligheidsin-
dustrieën. De Nederlandse bijdrage aan de NIAG, 
aangestuurd door de Stichting “Nederlandse 
Industrie voor Defensie en Veiligheid” (NIDV), wordt 
ten zeerste gewaardeerd. Enkele weken geleden 
nog, leverde de Nederlandse delegatie bij de NIAG 
een covoorzitter aan voor de NIAG sub-Community 
of Interest (CoI) on Innovation. 

De NIAG kan bijdragen aan de integratie van de 
industrie binnen de Alliantie in multinationale 
NAVO-programma’s, zoals de huidige programma’s 
Battle Decisive Munitions (BDMs), Next Generation 
Rotor Craft (NGRC), en Alliance Future Surveillance 
and Control (AFSC). Dat kan ook dienen om de 
industriële en technologische basis van onze 
gezamenlijke Europese en Noord-Amerikaanse 
DTIB te versterken. De NIAG voert vooral high-level 
advice (HLA) en hoogtechnologische studies uit. 
Sommige daarvan analyseerden ook de problema-
tiek rond de toegang van de defensieindustrie 
tot kritieke grondstoffen. Andere bijvoorbeeld 
bestudeerden de impact van klimaatverandering op 
de defensiesector. Regelmatig nemen NIAG-experts 
ook deel aan bijeenkomsten, webinars, workshops, 
en technologische demonstraties in het veld. 

Nieuw geopolitiek tijdperk

Rudy Priem, voorzitter NIAG

We staan op het kantelpunt van een grote transformatie, waardoor we 
een kwantumsprong kunnen maken in de manier waarop de NATO 
Industrial Advisory Group (NIAG) en haar Nederlandse tak NIDV advies 
kunnen geven aan de NAVO, de Lidstaten en hun partners.

Familiefoto van staatshoofden en 
regeringsleiders tijdens een NAVO-
summit in 2018. 
Foto: NATO

Lees verder op pagina 26
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Wie nieuwe regels en oplossingen bedenkt, loopt 
voor. Kwaadwillende statelijke actoren investeren 
dan ook sterk in nieuwe technologie. Een paar 
kleine wijzigingen, en een drone of een op afstand 
bestuurbaar bootje van een paar honderd euro is 
een efficiënt wapen. Aan de andere kant van het 
spectrum investeren ze óók in nieuwe high-end 
bedreigingen– denk maar aan hypersone (moeilijk te 
onderscheppen) raketten die je kunt lanceren vanaf 
enorme afstanden. Het dreigingslandschap ontwik-
kelt en verbreedt zich razendsnel.

Perfect is the enemy of good enough
De enorme diversiteit aan dreigingen en de snelheid 
waarmee dreigingen ontwikkelen, vraagt om een 
versnelling van zowel innovatie als van productie. 
Snelheid van innovatie is essentieel om in een 
veranderende geopolitieke situatie op tijd de juiste 
capaciteit bij gebruikers te krijgen. Snelheid en 
schaalvergroting van productie is nodig om tijdig 
voldoende systemen te kunnen realiseren en 
voorraden aan te kunnen vullen. Daarbij lijkt het 
versnellen van innovatie in tegenspraak met het 
ontwikkelen van hele complexe systemen – maar dat 
hoeft niet zo te zijn.
Een bekende valkuil voor zowel industrie als over-
heid is het streven naar perfectie. ‘Perfect is the 
enemy of good enough’. We moeten als industrie 

en overheid, om een inhaalslag te kunnen maken, 
opnieuw onder de loep nemen wat wel en niet moet 
voldoen aan de hoogste militaire standaarden. Wat 
moet 30 jaar mee en mag daarom langer kosten om 
te ontwikkelen? Wat moeten we al volgende week/
maand/jaar in handen hebben, en hoeft daarom 
minder te kunnen? En als we vaker willen inzetten 
op korte, cyclische ontwikkelingen waarmee we 
nieuwe bedreigingen een stap voor kunnen blijven, 
wat betekent dit voor de manier waarop we werken? 
De oplossing is om het één te doen, en het andere 
ondertussen niet te laten: we moeten blijven inves-
teren om die complexe systemen te ontwikkelen, 
maar we moeten er tegelijk voor zorgen dat intro-
ductie en updates van deze systemen kort-cyclisch 
kunnen plaatsvinden. Alleen dan is het mogelijk om 
snel onderscheidende capaciteit bij de eindgebrui-
ker te krijgen en tegelijkertijd te zorgen dat deze 
capaciteit blijft voorlopen op de dreigingen. Dit geldt 
zowel voor Defensie als voor defensie-industrie. 

Talent zonder grenzen
Inzetten op snelheid en schaalvergroting kan 
onder meer door nationale veiligheidsbelangen 
nadrukkelijker mee te nemen bij de aanschaf van 
systemen en materieel. Het kan ook door vanuit 
de overheid en industrie actiever te investeren in 
het inspelen op de internationale behoeftes waar 

Nederland meerwaarde heeft, en niet te dupliceren 
wat een internationale partner misschien beter kan. 
Daarnaast kunnen we op veel terreinen nog beter 
samen optrekken met krijgsmacht en industrie, 
samenwerkend in dezelfde teams.  Een voorbeeld 
is Nederland Radarland, en daarbinnen de Multi 
Mission Radar die Thales met de Koninklijke 
Landmacht ontwikkelde, op basis van een ontwikke-
ling voor de Koninklijke Marine. Door het stimuleren 
van de verkoop hiervan aan andere landen werken 
we aan gemeenschappelijke capaciteit, waarmee 
we efficiënter kunnen samenwerken. Bijvoorbeeld 
op het gebied van onderhoud (‘commonality of 
spares’), nieuwe functionele upgrades en financiële 
investeringen.

De maritieme samenwerking is ook een mooi 
voorbeeld waarbij overheid en industrie elkaar 
vinden. Thales Nederland omvat inmiddels naast 
het expertisecentrum voor radartechnologie een 
Europees systeemhuis voor bovenwatersystemen 
met activiteiten in Nederland, Duitsland, het 
Verenigd Koninkrijk, Portugal en Roemenië. Een 
ontwikkeling die begonnen is in Hengelo staat op 
het punt de nieuwe standaard binnen de NAVO-
marine te leveren. Dit wordt niet alleen gedreven 
door technische expertise maar vooral ook door 
samenwerking met een brede groep eindgebruikers 
en de beschikbaarheid van technisch talent. Talent 
zónder grenzen.

R&D focus op ‘Champions League’
De nieuwe geopolitieke context voor de 
Nederlandse veiligheid is samengevlochten met de 
energietransitie en duurzaamheidsambities, en alle 
facetten vragen om technisch talent. Bij die ‘war on 
talent’ is het opnieuw belangrijk om niet te denken 

in ‘wij vs. zij’, maar in samenwerken aan morgen. 
Ook binnen die takken van industrie kunnen we de 
krachten bundelen, en werken aan oplossingen waar 
álle partijen voordeel uit kunnen halen. 
Over lange-termijn-voordelen gesproken: we 
moeten uiteraard ook blijven investeren in R&D. Op 
korte termijn beter omgaan met onze expertises en 
bestaande innovaties slimmer inzetten is één ding, 
maar daarnaast moeten we ook op de lange termijn 
technologisch voorop blijven lopen. R&D is dan 
de sleutel tot succes, waarbij we ons in Nederland 
bijvoorbeeld kunnen richten op de domeinen waar 
we internationaal meespelen in de ‘Champions 
League’: marineschepen, radar- en sensortechnolo-
gie, systeemintegratie, cyber, autonome systemen, 
connectiviteit simulatie-software en kunstmatige 
intelligentie.

De geopolitieke situatie en het internationale 
dreigingsbeeld vergen nauwe samenwerking 
met onze partners en bondgenoten, op nieuwe 
manieren. Alleen dan kunnen we sneller reageren 
op technologische ontwikkelingen, verschuivingen 
in de markt en geopolitieke veranderingen. 
Verschillen in nationale regelgeving op het gebied 
van security ten aanzien van requirements en 
manier van werken beschermt bijvoorbeeld tegen 
spionage, maar beperkt echter ook hoe we over 
grenzen heen kunnen samenwerken. Het selectief 
inzetten van budgetten, onder meer bij het door 
ontwikkelen van vakgebieden waar we al expert in 
zijn, laat ons focussen op onze eigen kracht. Op die 
manier hebben we vanuit Nederland toegevoegde 
waarde op internationaal gebied en in internationale 
samenwerkingsverbanden. Samenwerking biedt 
dan versnelling en schaalvergroting van innovatie. 
Zo blijven we voorlopen! 

Durven investeren in snelheid 
én complexiteit voor een 
veilige toekomst

Gerben Edelijn, CEO Thales Nederland

Veiligheid is geen gegeven, maar iets waar we als maatschappij, en zeker als 
Nederlandse Defensie en Veiligheidssector, hard aan moeten blijven werken. 
De Russische inval in Oekraïne belicht daarbij voorheen onbelichte zwakke 
schakels in de Europese ketting. De nieuwe geopolitieke context dwingt 
overheid en industrie te kijken naar het thema zelfredzaamheid – niet per 
land, maar als team. Alleen samen staan we sterk. En écht efficiënt 
samenwerken kan alleen als we durven investeren in strategische, 
internationale afhankelijkheid – en onze eigen expertises.

Een voorbeeld is Nederland Radarland, en 
daarbinnen de Multi Mission Radar die Thales met de 
Koninklijke Landmacht ontwikkelde, op basis van een 
ontwikkeling voor de Koninklijke Marine. 
 Foto: Mediacentrum Defensie
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Een aantal Nederlandse banken financiert dan ook 
onder voorwaarden defensiebedrijven. Zij doen dat 
met strikte waarborgen en met het oog op de nati-
onale veiligheid en de internationale rechtsorde. Er 
zijn ook banken die ervoor kiezen om geen bedrijven 
in de defensie-industrie te financieren. Uiteindelijk 
is dit een individuele afweging die iedere bank voor 
zich maakt op basis van ‘risk-appetite’ en gewenst 
profiel van de bank. 
In dit artikel belicht ik een aantal aspecten die van 
belang zijn bij de financiering van de defensie-indu-
strie, waaronder de poortwachtersrol van banken en 
het ESG-dilemma. Zo is de vraag bij de toepassing 
van ESG op de defensieonderneming of ze voldoet 
aan het ‘do no significant harm’ criterium. Wapens 
kunnen immers ook in verkeerde handen vallen. Dit 
zorgt ervoor ze tot de hoogrisicocategorie behoren. 
Banken hebben de taak deze categorie grondig te 
onderzoeken en op grond daarvan te bepalen of ze 
de zakelijke relatie willen of kunnen aangaan. 

Poortwachtersfunctie
Een veel gehoorde uitspraak in de defensiesector 
is dat “bedrijven het gevoel hebben dat er voor hen 
strengere regels gelden dan voor andere bedrijven”. 
Ook hebben wij signalen ontvangen dat bedrijven 
moeite hebben met het openen van een bankreke-
ning. Verder heeft Commandant der Strijdkrachten 
Onno Eichelsheim de oproep gedaan dat pensioe-
nenfondsen, verzekeraars en banken weer meer 

moeten gaan investeren in de wapenindustrie naar 
de toekomst toe. Wij begrijpen zijn oproep in tijden 
van oorlog.

De lat ligt inderdaad hoog voor de defensiesector 
met betrekking tot het krijgen van financieren en 
investeren. Dit heeft te maken met de wettelijk ver-
ankerde poortwachtersfunctie van banken. Banken 
zijn in die zin toegangspoort tot het financiële 
systeem. De wet ter voorkoming van Witwassen en 
Terrorismefinanciering is gericht op het ‘schoon’ 
willen houden van het bancaire systeem. We houden 
ons aan deze wet- en regelgeving en dragen zo bij 
aan een integer financieel stelsel. In onze poort-
wachtersrol zijn we verplicht om bepaalde gegevens 
van de klant te kennen en deze actueel te houden 
(Know Your Customer).

Strenge integriteitswet- en regelgeving, ook 
afkomstig uit de Europese Unie, zorgt ervoor dat 
banken hun poortwachtersrol steeds strikter 
moeten uitvoeren. De defensiesector wordt gezien 
als een sector met hoog risico, vanwege het feit dat 
wapens ook ingezet kunnen worden door malafide 
partijen. Deze classificatie wordt bepaald door de 
toezichthouder. Een intensieve onboarding van 
defensiebedrijven is dan ook altijd noodzakelijk. 
Er kleven – gezien de aard van activiteiten – nu 
eenmaal extra integriteitsrisico’s aan de defensie-
industrie. Sommige banken kiezen er in verband met 

deze classificatie of om beleidsmatige redenen voor 
om geen zakelijke relatie aan te gaan met deze sec-
tor. Dit komt ook voor bij andere hoogrisicosectoren. 
Het hoeft echter in algemene zin geen belemmering 
te zijn in het doen van zaken. Het betekent namelijk 
niet dat de sector categorisch uitgesloten wordt.

Verdragen
Bij de financiering van defensiebedrijven wordt 
in eerste plaats gekeken naar de geldende 
internationale afspraken. Er gelden bijvoorbeeld 
strikte waarborgen voor controversiële of verboden 
wapens, zoals clustermunitie, chemische wapens en 
kernwapens. Die strikte waarborgen komen onder 
andere voort uit conventies van Verenigde Naties 
tegen de proliferatie van bepaalde type wapens die 
in strijd worden geacht met de mensenrechten. Het 
is logisch dat bedrijven die dit type wapens produ-
ceren zich niet kwalificeren voor financiering. Het 
neemt alleen niet weg dat banken de taak hebben 
om dat te onderzoeken en vast te stellen.
Minder duidelijk is hoe recente regels ten aanzien 
van milieu-, sociale en bestuurscriteria (ESG) 
en aankomende Europese wetgeving (Corporate 
Sustainability Due Diligence Directive) zich tot de 
defensie-industrie verhouden. Ook ESG-criteria 
bouwen voort op de verschillende mensenrech-
tenverdragen en beogen bij te dragen aan de 
recenter vastgestelde internationale Sustainable 
Development Goals (SDGs). De inzet van wapens – 
en daarmee de productie en financiering - staat vaak 
op gespannen voet met veel van deze doelen, maar 

kan ook bijdragen aan het garanderen van vrede en 
veiligheid, zoals ook Onno Eichelsheim dat stelt. 

Naast het bijdragen aan de ESG-doelen, moet ook 
worden aangetoond dat bedrijven geen activiteiten 
ontplooien met nadelige gevolgen voor het klimaat 
of de samenleving. Een defensiebedrijf moet om als 
duurzame investering te kwalificeren, laten zien dat 
ze bijvoorbeeld een positieve bijdrage levert aan 
de klimaattransitie en tevens niet op andere wijze 
schade berokkent. Hiervoor geldt een complexe 
bewijslast waar mogelijk minder makkelijk aan te 
voldoen is. 
Als een defensieonderneming niet kwalificeert als 
duurzaam onder de ESG-criteria kan een bedrijf 
overigens nog wel gefinancierd worden. Het 
betekent enkel dat de financiering niet kwalificeert 
als groen of sociaal onder de huidige standaarden. 
Zaken waarmee alle bedrijven rekening hebben te 
houden en waarbij banken steeds meer gevraagd 
worden om daarin keuzes te maken. 
Het is belangrijk voor alle private en publieke 
partijen om in gesprek te blijven, zeker nu ook de 
(benodigde) financiering van de wapenindustrie 
de afgelopen tijd in belang is toegenomen. Wij 
blijven met het de overheid in gesprek over het 
beleid van banken, de drempels met betrekking tot 
het financieren van wapens en hoe wij onbedoelde 
drempels kunnen wegnemen. Ik ben binnenkort 
graag te gast bij het Platform Defensie Bedrijfsleven 
(PDB) om over het beleid van banken in relatie tot de 
defensiesector te spreken. 

Nederlandse Defensie en 
Veiligheidssector in een 
nieuwe geopolitieke context

De oorlog in Oekraïne heeft de noodzaak onderstreept van 
een weerbare samenleving, waar de defensie en 
veiligheidsindustrie een belangrijk rol in speelt. Het 
voornemen van Nederland en andere landen zich beter te 
bewapenen, is een begrijpelijke koersverandering waar ook 
financiering voor nodig is.

Medy van der Laan, voorzitter van de Nederlandse Vereniging van Banken

Medy van der Laan is sinds 
1 augustus 2021 voorzitter van 
de Nederlandse Vereniging van 
Banken (NVB). Zij was hiervoor 
voorzitter van Energie-Nederland, 
de brancheorganisatie van ener-
giebedrijven. Medy van der Laan 
studeerde Nederlands recht aan de 
Katholieke Universiteit Nijmegen. 
Na twaalf jaar als rijksambtenaar 
te hebben gewerkt, werd zij in 2003 
staatssecretaris voor Cultuur en 
Media. Vanaf 2007 was zij directeur, 
bestuurder en toezichthouder bij 
verschillende organisaties.
De Nederlandse Vereniging 
van Banken (NVB) behartigt de 
gemeenschappelijke belangen 
van de Nederlandse en buitenlandse banken die actief zijn in Nederland. De NVB werkt met haar 
leden aan een toekomstbestendige bankensector die bijdraagt aan een welvarende, duurzame en 
inclusieve samenleving, in Nederland en daarbuiten. 

De lat ligt inderdaad hoog voor de defensiesector met betrekking tot het 
krijgen van financieren en investeren. 
Foto: Mediacentrum Defensie
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In that respect, The Netherlands and France share 
many a common view: we do agree that the concept 
of European Defense Technological and Industrial 
Base (EDTIB) is more and more accurate and rele-
vant. This concept is gaining momentum at political 
level. 
Our industries praise the emergence of a stronger 
defense and security policy at European level, 
supported by European Union (EU) initiatives like 
the Strategic Compass, Permanent Structured 
Cooperation (PESCO), European Defense Fund 
(EDF), Horizon Europe or Action Plan Military 
Mobility 2.0. 

We also consider intensification of the EU/NATO 
cooperation on future technologies, cybersecurity, 
mobility and space for example as offering 
numerous opportunities to the industry at European 
level. 
In the case of The Netherlands and France, these 
opportunities largely derived from our history as 
maritime nations. Both countries are largely depen-
dent on international exchanges and trade routes, 
which both countries protect within the EMASOH 
mission framework. 
From an industrial perspective, we experience 
similar trends in industry consolidation at national 

level, both on the maritime field and on complex 
systems integration. We took this approach further 
when building European industrial leaders such as 
Thales, combining French and the Dutch legacy of 
Signaal. The French aircraft carrier is now fitted with 
a Hengelo-developed radar system. 

Last year, The Netherlands made an important deci-
sion by adding 5 billion € in Defence expenditure to 
its budget, an increase well over 40%. The Defence 
Minister also stressed the need for joint investments 
with international partners. This year, the defense 
budget will account for 3% of the Netherlands GDP, 
higher than the NATO standard. 
In a similar trend, France’s government will submit 
a revised defense budget to the Parliament over 
the next weeks, witnessing a significant increase 
413 billion€ from 2024 to 2030 will be invested in 
Defense.

With the resources in place, we need to support our 
investments with a long-term vision, to increase our 
production rapidly and ramp up our DTIBs.
European investments are characterized by similar 
approached too. First, PESCO must testify to a 
real capability-building will of Member-States. 
This would benefit from improved planning as a 
programmatic process. The connection with EDF, 
needs to be more ambitious in order to maximize 
R&D and development in defense; it also requires a 
shared vision between European mission, European 
Parliament and Member-States; mast but not 
least, an increase of budget would generate more 
opportunities to develop cooperations.
Having said this, the challenge remains in the 
equation between short-term needs, imposed on 
us  by the Ukraine conflict, and mid or long term 
joint acquisition schemes, first EDIRPA  (European 
Defense Industry Reinforcement through common 
Procurement Act), and EDIP (European Defense 
Investment Program) from 2024 onwards.
Investments need to find their implementation in 
manufacturing equipment in Europe by European 
companies. 
Some argue that both countries’ naval defense 
industrial sector participates in Europe’s fragmented 
industrial landscape. One may argue that consolida-
tion cannot be decreed but has to be built up using 
investment policies approached jointly. At GICAN, 
our strong belief is that a lot of hard work is being 
performed on innovation and future technologies. 
This initial scheme will generate joint industrial 
opportunities for production of new products in the 
years to come.
This trend is already visible, the SEA DEFENCE 
project for example, was awarded in 2019 as an 
EDIDP (European Defence Industrial Development 

Program) call and received associated EC fundings. 
It aims at preparing a roadmap of technologies to 
be incorporated in the next generation of naval 
platforms and disseminated in further European 
development programs. This ambitious endeavor, 
coordinated by DAMEN shipyards, with eleven other 
partners from eight countries, including seven of the 
major military shipyards in Europe (including Naval-
Group for France), six MoD’s is here to demonstrate 
that the cooperation in the future of our defense 
industry is well underway.
Notable increase in intensity is notable as soon as 
EDF 2021 calls, with for example EDINAF (digital 
ship reference architecture) or Dthor (predictive 
Ship Structural Health Monitoring system) projects. 
In both cases, in the consortium, we find all the 
major European shipbuilding companies, and many 
Dutch contributors such as MARIN, DAMEN, RNL 
Aerospace, TU Delft, Thales NL, TNO, RH Marine.
In order to build a strong European DTIB, we support 
match making initiatives between national defense 
industry associations, sharing knowledge coming 
from our SME’s, that are interested to join forces in 
answering EDF calls.

On a purely bilateral perspective in the naval 
domain, the French naval industry is paying great 
attention to the development of new assets for the 
Royal Netherlands Navy. We are convinced that 
these projects will consolidate our industrial coo-
peration in many fields. During the last EURONAVAL 
exhibition, Belgium, The Netherlands and France 
decided to foster their cooperation and promote 
synergies and mutual benefits for future national 
Mine warfare capabilities. We are proud to reach 
together the first global and disruptive system in this 
military field (unmanned systems combined with 
mother ships for mine counter measures).
With a growing military market worldwide, the 
NL-DTIB contribution to the French naval internatio-
nal sector rose significantly. France’s Naval Group 
witnessed an impressive contribution of 250 Mn € 
in purchase between 2013 and 2019 for example. 
Opportunities for SMEs and large systems integra-
tors are the key to these numbers.

Finally, we appreciate the commonality of views 
between NIDV and all French Defense industrial 
associations (GICAN, GICAT, GIFAS), promoting 
our companies faced with restricted access to 
financing and funding from the private sector, and 
explaining why this sector must be included in the 
environmental taxonomy as a sustainable activity for 
its contribution to our countries’ safety and security 
in an increasingly challenging environment. The 
need for cooperation at European level starts with 
our daily mutual commitments. 

The French naval industry is 
paying great attention to the 

development of new assets for 
the Royal Netherlands Navy. 

Photo: Mediacentrum Defensie

Unprecedented crisis intensity and rising threat levels at our 
doors increased our awareness for more strategic autonomy 
and selfreliance when it comes to Europe’s safety and 
security.  Thus, the need for forging new links and building new 
ways of industrial and strategic cooperation between our 
countries.

European naval industrial cooperation perspectives

Shared views between 
The Netherlands and France

Jean-Marie Dumon, deputy director GICAN
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Maar weinig burgers in Nederland weten dat het 
Nederlands Instituut Publieke Veiligheid (NIPV) 
daar een centrale rol in heeft. Dat is geen ramp. 
Daarentegen moet de bewustwording van burgers 
voor hun rol bij ramen en crisis groter worden, 
vooral omdat burgers zelf een belangrijke rol 
spelen in hun veiligheid. Daarom gaan we daar het 
komende jaar aan werken, voor meer cement in de 
samenleving.  

De USAR-inzet vergt jaren van voorbereiding en 
training. Verschillende hulpdiensten werken erin 
samen: politie, brandweer, Ambulancediensten, 
maar ook Defensie en misschien wel het belangrijk-
ste: de voortdurende aandacht voor het netwerk dat 
ervoor zorgt dat het bij een crisis of ramp op rolletjes 
loopt. Dat netwerk onderscheidt Nederland van veel 
andere landen om ons heen. Uiteraard moeten er 
afspraken zijn en processen en controle achteraf. 
Maar op het moment zelf het netwerk laten werken 
om bureaucratie, belangen en machtsdiscussies 
voor te zijn als het écht nodig is, is het verschil tus-
sen succes en verwijten achteraf. 

NIPV heeft de wettelijke taak om USAR in Nederland 
in stand te houden. Dat doen we met middelen, 
logistieke voorbereiding, het faciliteren van het 
hoofdkwartier, het leveren van de dagdagelijkse 
coördinator en ervoor zorgen dat het materiaal 
beschikbaar en ter plaatse is op het moment dat dat 
nodig is. Dat is onbekend in ons land, evenals het feit 
dat we de landelijke voorraad jodiumpillen beheren 
voor het ministerie van VWS en ook middelen van de 
Politie. En dat is nog maar een greep uit onze taken, 
naast onze kerntaak als het kennisinstituut voor 

crisisbeheersing en brandweerzorg voor het Rijk, de 
regio’s en de crisispartners. 

Daarom houd ik graag een pleidooi om de komende 
jaren meer licht te laten schijnen op de veerkracht 
van Nederland. De landelijke voorraden die wij 
als instituut beheren, zijn een gevolg van eerdere 
rampen. Daarbij kwamen omissies aan het licht 
waarvan wij in Nederland vonden dat die zich niet 
meer mochten voordoen. Of neem de waterwerpers 
van de Politie. Die komen voort uit de periodes dat 
krakers en anarchisten ons binnenlands bezig-
hielden. De jodiumprofilax is het resultaat van een 
nucleaire dreiging na de Koude Oorlog en de komst 
van kerncentrales. USAR is daarentegen onderdeel 
van het European Civil Protection Mechanism. USAR 
en ook andere internationale teams die inspringen 
op calamiteiten zoals ook overstromingen, zijn 
ingesteld voor drie doelen:
1. samenwerking tussen de mechanismen in de 

verschillende landen te bevorderen
2.het bewustzijn en de paraatheid van het publiek 

met betrekking tot rampen te vergroten
3: snelle en gecoördineerde hulp te verlenen. 

Met USAR hebben we kunnen zien dat het met de 
snelle en gecoördineerde hulp in orde is, zelfs boven 
verwachting. Ook de samenwerking is in orde. Het 
feit dat Nederland in staat is om andere landen 
in de acute fase aan te sturen, toont aan dat onze 
werkwijzen en procedures dat mogelijk maken. Daar 
staat tegenover dat het bewustzijn en de paraat-
heid van de burger in mijn ogen flinke ruimte voor 
verbetering kennen. De trots op USAR houdt nog wel 
een tijdje aan. De betekenis van USAR is daardoor 

voor de komende jaren gegarandeerd. Maar deze 
ramp in Turkije en Syrië en de oorlog in Oekraïne 
maakt eens temeer duidelijk dat de veerkracht van 
onze samenleving en de burgers daarin voortdurend 
onderhoud vergen.

We hebben het in de jaren vijftig al eens geprobeerd 
met de oprichting van de Burger Bescherming. Deze 
is begin jaren tachtig van de vorige eeuw opgeheven 
en opgegaan in de Brandweer en het Rode Kruis. 
Een van de opmerkelijke conclusies van de toenma-
lige regering bij de oprichting: het in stand houden 
van een illusie (300.000 burgerbeschermers met 
een plunjebaal onder het bed) kost minder dan een 
werkelijke goede civiele verdediging. 

Als erfopvolgers van deze illusie zijn de 
Veiligheidsregio’s en het Rode Kruis de laatste jaren 
flink aan de weg aan het timmeren. Het opmerkelijke 
is dat het meeste werk niet meer lijkt te zitten in de 
acute fase van incidenten en rampen, maar vooral 
in het beheersen van de crisis die volgt op de ramp 
of het incident. Zo leidt de oorlog in Oekraïne tot 
vluchtelingenstromen. Dat lijkt ook een gevolg te 
worden van de aardbeving in Turkije en Syrië. Maar 
ook in eigen land zien we daar voorbeelden van. Het 
zichzelf snel uitbreidende natuurbrandseizoen als 
gevolg van de opwarming en daarmee de verdroging 
van delen van Nederland leidt tot veel meer dan 
alleen maar de noodzaak van materieel. Of kijk naar 
wat er gebeurde tijdens en na de 112 storing van 
enkele jaren geleden. 

De kern van mijn betoog is dat civiele bescherming 
of veerkracht niet meer op te vangen is door 
bestaande (overheids)instituties. Het netwerk van 
overheid en maatschappelijke organisaties en bur-
gerinitiatieven moet worden versterkt. We moeten 
erkennen dat een ramp een voorspel kent (en vaak 
een voorspelling), een acute fase, maar vooral een 
nasleep waarin onze samenleving op de proef wordt 
gesteld om haar veerkracht te tonen. Zijn we bereid 
en de consequenties van de ramp te accepteren en 
vluchtelingen op te vangen? Een landelijk netwerk 
voor psychosociale opvang in stand te houden? 
Pandemisch paraat te zijn en informatie en kennis 
te delen? Niet alleen met de crisispartners, maar 
vooral met onze burgers, die perspectief nodig heb-
ben en weten waar ze zelfredzaam moeten zijn?

Met de oprichting van ons gezamenlijke Knooppunt 
Crisisbeheersing Rijk Regio (KCR2) gaan we stap-

pen zetten. Als NIPV gaan we dit jaar in het teken 
stellen van de veerkracht van Nederland. Juist 
ook om aan te tonen dat civiele bescherming geen 
illusie is, maar het cement en fundament van een 
samenleving. Wie doet er mee? 

De veerkracht van Nederland: cement van de samenleving

IJle Stelstra, directeur NIPV

Trots en soms kippenvel: wie heeft die de afgelopen 
weken niet gevoeld bij de inzet van het USARteam in 
Turkije? 34 uur na de call was het team aan de slag in het 
aardbevingsgebied. In 10 dagen 13 slachtoffers gered. 
Talloze internationale teams gecoördineerd.

De USAR-inzet vergt jaren van voorbereiding en training. 

Foto: USAR
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This integrative kind of cooperation is built upon a 
long and remarkable history. In 1995 the German-
Netherlands Corps was established and since then, 
the army cooperation has become closer and closer 
from each decade to the next, making soldiers from 
both countries real comrades and even friends. 

In other branches of the armed forces this kind 
of cooperation could not be replicated as easily, 
since different missions and strategies turned out 
as being too disparate for any possible alignment. 
For example in the case of the two Navies: the 
Netherlands have a clear blue-water orientation 
whereas Germany used to follow its Baltic see, 
shallow water and mission-oriented strategies. 
However, with the new geopolitical situation arisen 
from Russia’s aggression against Ukraine this 
situation might reach a point of re-definition with 
new possibilities for cooperation including the areas 
of naval, air and cyber activities.

Regarding industrial perspectives for an enhanced 
level of defence cooperation, it remains of 
paramount importance that first and foremost the 
two governments – in their capacity as clients – will 
arrive at common armament demands and conse-
quently at an aligned procurement set-up. Only in 
case of a harmonized demand will the respective 
industries receive the orientation needed in order 
to align their skills, capacities and further roles for 
proper implementation. In case this first step has 

been successful, other important steps need to 
follow, such as alignment of technical requirements 
and regulations, as well as a common understanding 
of a future handling of export control mechanisms.

From the two Government’s perspective, more 
than simply the first steps towards broader 
armament cooperation have been taken. Based on a 
“Declaration of Intent” from 2019, the two MoD’s of 
Netherlands and Germany went one significant step 
further on March 26th 2021, by signing a so-called 
“Joint Statement” on defence industrial cooperation 
with two main objectives: (1) to enhance the 
bilateral material cooperation and (2) to strengthen 
the two nation’s Defence Technological Base. Part 
one concerned the examination of concrete bilateral 
projects and a potential sharing of innovative 
defence technologies. Part two was focused on 
maintaining a certain level of technological and 
industrial capabilities through mutual interdepen-
dence beyond a purely national approach.  

As the “Joint Statement” rightly addresses, a proper 
implementation of such political guidelines requires, 
in the first place, political determination of the two 
MoD’s. Here, the “Joint Statement” reflects several 
concrete issues, such as the implementation of an 
interconnected IT, a constant knowledge exchange 
on R&T-level, a shared understanding of each 
other’s planning and procurement processes and 
– last, but not least – increased efforts regarding 

the coordination of concrete projects, including all 
the burdensome tasks being needed for this kind of 
approach. These kinds of governmental efforts are 
essential in order to serve as an umbrella, protecting 
the industry’s own actions in order to achieve 
enhanced cooperation. Particularly, if projects are at 
stake which are supposed to be eligible for funding 
under the European Defence Fund (EDF), an early 
alignment among the two Governments seems 
essential in order to get promising projects on track.

But this kind of governmental alignment should 
not only include short term aspects of mutual 
armament needs but must also include due respect 
for each other’s strategic visions and positions in 
the overall European defence industrial set-up. The 
Netherlands and Germany have managed to be so 
close to each other in many areas of their mutual 
defence interests that such acknowledgment of 
overall strategic interests seems to be even more 
natural. Germany’s recent federal Governments 
have been defining their defence industrial strategic 
ambitions in two consecutive papers, one dating 
from 2015 and the renewed one form February 2020 
(a third one has been announced to follow together 
with the upcoming National Security Strategy at 
some point in 2023). So far, armoured vehicle/battle 
tank technologies, submarine technologies and in 
2020, also naval surface vessel technologies have 
been earmarked as German sovereign technologies 
(among other technologies like crypto, Artificial 
Intelligence etc.). 

Notwithstanding these sovereign technology defini-
tions, Germany has shown its high degree of coope-
rative spirit and trust by placing the order for its big-
gest ever launched frigate programme, worth more 
than five billion Euros of German taxpayer’s money 

to Damen Naval. Hence, it may well be understood, 
what the German naval industry’s expectations are 
in case of the Netherlands placing an order for their 
upcoming next submarine programme. This award 
will be much more than a decision finalising a com-
petitive process. It will be a strong signal with high 
relevance for the future of armament cooperation 
between our two countries. Apart from making the 
Royal Netherlands Navy part of a growing family of 
navies using similar German submarine  technology, 
i.e. the navies of Italy, Portugal, Greece, Turkey, 
Norway and Germany, it would importantly ensure 
not to increase fragmentation of different submarine 
systems across Europe. It would also acknowledge 
the very high importance of submarine technologies 
for Germany’s defence industrial strategy for the 
decades to come. In the area of land systems, of 
course, everything is much easier, as we already 
have highly integrated land forces, which – naturally 
– go for the same sort of equipment just in order to 
safeguard the common combat capabilities. 

Finalising this short input, I would like to express 
my sincere thanks to NIDV and its Managing 
Director Colonel (rtd.) Ron Nulkes for a very close 
and fruitful cooperation in many aspects and 
arenas, whether for the purpose of more armament 
cooperation between our two countries and defence 
industries, or whether for a better public recognition 
of our companies with respect to their supplies to 
our armed forces. NIDV and BDSV have been and are 
continuously struggling side by side in order to make 
the financial markets in Europe understand that 
armament for our armed forces will maintain not 
only peace and security, but thereby also safeguard 
sustainability. Thank you very much for many joint 
and successful efforts! 

Potential to enhance defence 
cooperation between Netherlands 
and Germany from 2023 onwards

Dr. Hans C. Atzpodien, Managing Director, Federation of German 
Security and Defence Industries (BDSV)

The Netherlands and Germany have been allies inside NATO for 68 years, 
the Netherlands as founding member since 1949 and Germany since 
1955. During this time, a strong cohesion of the armies of both countries 
has taken place, which will further intensify towards a full integration of 
the two armies, as recently agreed among the respective Chiefs of Staff. 
This needs to be looked at as what it is: A unique cooperation between 
two sovereign, neighbouring states in the European Union, materializing 
the closest military integration of two armies one can possibly imagine. 

In 1995 the German-Netherlands Corps 
was established and since then, the army 
cooperation has become closer and closer.
Photo: Mediacentrum Defensie
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In steeds meer landen staat de democratie onder 
druk. De oorlog en Russische inmenging die in 
2014 in het oosten van Oekraïne begon, mondde in 
2022 uit in een grootschalige militaire invasie die 
tot de dag van vandaag voortduurt. Dat daarmee de 
geopolitieke context verandert staat buiten kijf. 

Wat betekent deze verandering voor de defensie- en 
veiligheidsindustrie? In dit artikel ga ik eerst na 
hoe de geopolitiek zicht ontwikkelt vanuit het 
perspectief van burgers. Daarna ga ik in op de 
richtlijnen die de verbinding willen maken tussen de 
verantwoordelijkheid van bedrijven, en de rechten 
van mensen wereldwijd. Tenslotte laat ik zien hoe de 
sector haar verantwoordelijkheid tegenover mensen 
wereldwijd in kan vullen.

Wereld vraagt dat industrie voor defensie en veiligheid sterker 
zelf risico’s gaat monitoren

Cor Oudes, programmamedewerker Pax

De afgelopen jaren zijn grote delen van de internationale rechtsorde 
gaan kraken. Zo steeg de animositeit tussen de VS, Rusland en China en 
vielen belangrijke internationale (ontwapenings)verdragen om.

Ketenverantwoordelijkheid 
De bescherming van mensenrechten, ongeacht de 
geopolitieke context, is een taak van staten. Ook 
bedrijven hebben echter een verantwoordelijk-
heid. In 2011 werden de UN Guiding Principles for 
Business and Human Rights unaniem door de VN 
Mensenrechtenraad aangenomen. De principes 
stellen vast dat bedrijven mensenrechten moeten 
respecteren (staten moeten ze beschermen), en 
werken uit wat dat betekent.2 Concreet moeten 
bedrijven volgens de UNGPs, (die overigens zijn 
verwerkt in de OESO-richtlijnen13), schendingen van 
mensenrechten en het oorlogsrecht in hun waarde-
keten (dus toeleveranciers én klanten) voorkomen, 
stoppen en indien nodig zorgen voor herstel. De 
UNGPs zijn ook uitgangspunt van het Nederlandse 
beleid rond de verantwoordelijkheid van bedrijven. 
Onderzoek van Amnesty International liet in 2018 
zien dat slechts 3 van de 22 onderzochte grote 
defensiebedrijven zich publiek committeerden aan 
de UNGPs of OESO-richtlijnen.4 Uit onderzoek van 
PAX blijkt al jaren dat de grootste defensiebedrijven 
voortdurend wapensystemen leveren aan regimes 
die mensenrechten en het oorlogsrecht schenden.5 
Dat roept belangrijke vragen op over hoe fabrikan-
ten van wapens en andere militaire goederen zich 
verhouden tot deze richtlijnen. 

Grote defensiebedrijven stellen zelf dat de 
richt lijnen niet gelden voor de verkoop van wapen-
systemen. De benodigde exportvergunning zou 
maken dat de verantwoordelijkheid voor het naleven 
van richt lijnen volledig bij de overheid ligt. De UN 
Working Group on Business and Human Rights, 
ingesteld om de UNGPs uit te werken en de naleving 
ervan te bevorderen, neemt het tegenovergestelde 
standpunt in. In een vorig jaar verschenen notitie 
stelt de werkgroep dat wapenexportcontroles nooit 
in de plaats komen van de eigen verantwoordelijk-
heid van een bedrijf om na te gaan of het betrokken 
raakt bij mensenrechtenschendingen of schendin-
gen van het oorlogsrecht. De UNGPs gaan er immers 
al vanuit dat de staat mensenrechten beschermt, en 

2 OHCHR (2011) Guiding Principles on Business and Human 
Rights. Online: https://www.ohchr.org/sites/default/files/
documents/publications/guidingprinciplesbusinesshr_en.pdf

3 OECD (2011) OECD Guidelines for Multinational Corporations. 
Online: http://mneguidelines.oecd.org/guidelines/

4 Amnesty International (2019) Outsourcing Responsibility. 
Online: https://www.amnesty.org/en/documents/
act30/0893/2019/en/

5 PAX (2022) High risk arms trade and the financial sector. 
Online: https://paxvoorvrede.nl/nieuws/berichten/grootste-
europese-banken-financieren-foute-wapenproducenten

wijst nu juist op de eigen verantwoordelijkheid van 
bedrijven om deze te respecteren.6

Handleiding 
Hoe defensiebedrijven dan moeten zorgen dat zij 
mensenrechten respecteren, legde de American 
Bar Association eind 2022 uit in een ‘guidance’ voor 
Defense Industry Human Rights Due Diligence.7 De 
gids stelt, in lijn met de UNGPs, dat wapenbedrijven 
hun klanten moeten screenen. Bijvoorbeeld door 
na te gaan of de staat die de wapensystemen koopt 
mensenrechten en het oorlogsrecht respecteert, 
en zich houdt aan relevante verdragen. De gids stelt 
voor om een ‘red flag’ systeem te ontwikkelen. Zo’n 
systeem kan betekenen dat een wapenfabrikant (of 
toeleverancier) een lijst bijhoudt van landen waar 
het risico op misbruik van geleverde systemen groot 
is. Aan landen op zo’n lijst zou de fabrikant dan 
geen wapens leveren, of slechts na uitvoerige extra 
screening van de risico’s.
Onderzoek van PAX en vele anderen laat zien dat de 
grote Amerikaanse en Europese wapenbedrijven 
nog zwaar onvoldoende screenen op dit soort 
risico’s. Een deel van deze bedrijven zetelt in 
Nederland, bovendien is de Nederlandse industrie 
voor defensie en veiligheid in veel gevallen 
toeleverancier van deze grote wapenbedrijven. 
Toeleveranciers moeten uiteraard net zo goed 
nagaan wat er uiteindelijk gebeurt met hun produc-
ten. Verscheept de fabrikant van het eindproduct 
deze naar een risicobestemming? Dan moet de 
toeleverancier daarop actie ondernemen. Blijven 
de risico’s bestaan, dan kan dat betekenen dat de 
toeleverancier de relatie met de fabrikant van het 
eindproduct moet verbreken. 

Elke dag na 24 februari 2022 kunnen we, dichtbij, 
zien wat de gevolgen zijn als een autoritaire staat 
met lak aan mensenrechten naar de wapens 
grijpt. De betekenis van deze ontwikkeling voor de 
Nederlandse industrie voor defensie en veiligheid is 
helder, en ligt ook al vast in internationaal aanvaarde 
richtlijnen. De industrie moet alles in het werk stel-
len om te voorkomen dat het wapensystemen levert 
aan regimes die het voorzien hebben op vrijheid en 
mensenrechten.  

6 OHCHR (2022) Responsible Business in the Arms Sector. 
Online: https://www.ohchr.org/sites/default/files/2022-08/
BHR-Arms-sector-info-note.pdf

7 ABA (2022) Defence Industry Human Rights Due Diligence 
Guidance. Online: https://www.americanbar.org/content/
dam/aba/administrative/human_rights/justice-defenders/
chr-due-diligence-guidance-2022.pdf

Wapenbedrijven moeten hun 
klanten screenen. Bijvoorbeeld 
door na te gaan of de staat die de 
wapensystemen koopt mensen-
rechten en het oorlogsrecht 
respecteert. 
Foto: NIDV

Geopolitiek of mensen?
Veel analyses ten behoeve van de veiligheidssector 
besteden ruimschoots aandacht aan de geopolitieke 
context. Voor een land als Nederland, afhankelijk 
van wereldwijde handelsstromen en onderdeel van 
een militaire alliantie die oceanen omspant, is dat 
logisch. Wel raakt soms uit zicht met welk doel die 
context wordt geanalyseerd. Kijken we alleen naar 
de geopolitiek, dan is alles groot en gevaarlijk en 
lijkt de taak van de Nederlandse veiligheidssector 
simpel: zorgen dat het hier veilig blijft. Kijken we 
welke invloed de geopolitiek heeft op mensen ver-
derop in de wereld, dan komen we wellicht ook op 
andere verantwoordelijkheden voor de Nederlandse 
sector. 

De Russische illegale invasie van Oekraïne op 24 
februari 2022 schokte de geopolitieke context, 
in het bijzonder in Europa. Tegelijk is er als we 
deze geopolitieke ontwikkeling bekijken vanuit 
het gezichtspunt van burgers (hier, in Oekraïne en 
wereldwijd), al veel langer veel meer aan de hand. 
Regimes die behoorlijk lijken op het Kremlin voeren 
al veel langer oorlogen waarin de mensenrechten, 
het oorlogsrecht en democratische waarden tot de 
eerste verliezers mochten worden gerekend. Dat is 
aan de hand in Jemen, waar de VN1 al sinds 2015 vele 
schendingen van het oorlogsrecht optekent van par-
tijen als Saoedi-Arabië en de Verenigde Arabische 
Emiraten. Landen die vooral leunen op westerse 
wapensystemen. Elders zorgt een mix van politieke 
chaos en wapens voor ellende die de rechten van 
mensen zwaar onder druk zetten.

1 UN (2021) Situation of human rights in Yemen, including 
violations and abuses since September 2014. Online, via: 
https://www.ohchr.org/en/press-releases/201/09/un-
group-eminent-international-and-regional-experts-yemen-
presents-its 
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Onder andere in de Kamerbrief over de Defensie 
Industrie Strategie van 2 november 2022 is te lezen 
dat: “De industrie niet voldoende is voorbereid op de 
huidige piekbehoeftes.” Die observatie is op zichzelf 
juist, maar mijns inziens vergelijkbaar met de 
constatering dat een auto met een bijna lege tank, 
weinig bereik heeft. Klopt, maar er moet simpelweg 
brandstof in. 

We beschikken over talrijke innovatieve en 
slagvaardige bedrijven die kunnen bijdragen aan 
slagvaardige en moderne krijgsmacht. Juist het 
MKB is bij uitstek in staat om zich aan te passen aan 
veranderende omstandigheden. Er zijn verschil-
lende voorbeelden van Nederlandse bedrijven die 
geen 3% of 10% zijn gegroeid, maar honderden 
procenten. Denk aan Defenture in Tiel, of het 
Haagse Robin Radar Systems dat in de laatste 7 jaar 
vertwaalfvoudigde. 

Wat onze Nederlandse industrie bovenal nodig 
heeft om zich te kunnen voorbereiden op huidige en 
aankomende piekbehoeftes is brandstof. Brandstof 

Liever opdrachten dan 
subsidies

Siete Hamminga,  
CEO Robin Radar Systems

Het moge duidelijk zijn: het geopolitieke landschap is 
veranderd. Dat leidt er onder meer toe dat  na 
tientallen jaren van bezuiniging in defensie  er nu 
opeens meer budget is dan de processen en bedrijven 
aan kunnen.

grote bedrijven te bieden hebben, namelijk: global 
reach en slagkracht.
In die zin moeten wij – ondernemers - grote 
bedrijven gaan zien als vliegdekschepen. Ja die 
zijn log en traag, maar ze hebben een wereldwijd 
bereik en slagkracht. Mits gecombineerd met 
kleine gevechtsvliegtuigen die ervan opstijgen 
om impactvolle missies te volbrengen. Dat is het 
explosieve mengsel dat ontstaat als groot en klein 
gaan samenwerken. 
In het huidige geopolitieke landschap betekent dat: 
grote bedrijven, onderzoeksinstellingen en het MKB 
die elkaar vroegtijdig en pro-actief opzoeken bij 
kansen die bijvoorbeeld het European Defence Fund 
(EDF) gaan bieden. 

Voordelen
De overtuiging heerst dat er nooit sprake zal zijn 
van een Europees leger. In plaats daarvan wordt de 
focus verlegt naar het belang van interoperabiliteit. 
Er zitten grote voordelen aan het vormen van 
samenwerkingsverbanden om dezelfde spullen te 
kopen. Denk aan de levering van Leopard tanks aan 
de Ukraine. Over het doel van dergelijke standaardi-
satie is men het snel met elkaar eens. 
Maar wat daarop volgt, heeft gelijkenissen met 
de ambitie van universele opladers voor mobiele 
telefoons. De industrie deelde die ambitie al in 2018. 
Dat ‘USB-C’ pas in het najaar van 2024 verplicht 
wordt, komt omdat iedereen zijn eigen standaarden 
bleef aanprijzen. 

Er wordt veel gesproken over “Het gebrek aan een 
gelijk speelveld, dat  vooral in het voordeel werkt 
van landen met grote OEM’s en daaraan gekoppelde 
eigen toeleveranciers.” 
We moeten inderdaad niet naïef zijn over hoe de 
landen om ons heen dat doen. Dan kun je dus als 
Nederland gaan stimuleren om het ‘level’ van de rest 
aan te passen aan dat van ons. We kunnen ook ons 
‘level’ aanpassen aan dat van hun. Wat kunnen wij 
van hun leren? 

Thema’s
Onze overheid kan helpen om Nederlandse vaardig-
heden strategisch te positioneren binnen Europa. 
Maar daar is hulp van de industrie bij nodig. Het is 
weinig kansrijk als Nederland aan tafel komt bij 
landen als Duitsland en Frankrijk met 35 voorstel-
len. De Nederlandse industrie moet zich bundelen 
rondom thema’s waarin we uitblinken. Een goed 
voorbeeld is de samenwerking binnen ‘Nederland 
Radarland’. 
Het winnen van opdrachten is de belangrijkste 
drijfveer voor de industrie om te investeren in pro-
ductie, opschaling en innovatie. Om die opdrachten 
te gunnen, moeten minder regels, sneller worden 
toegepast. Daarvoor is politiek draagvlak nodig en 
samenwerking tussen grote en kleinere bedrijven 
in Nederland. Tegen de achtergrond van de huidige 
geopolitiek, zijn wij vandaag allemaal spelers in 
hetzelfde Nationale Team. 

in de vorm van gecommitteerde opdrachten. Want 
met dat commitment kan het bedrijfsleven – na jaren 
van corona – weer investeren in levering, opschaling 
en innovatie. Goede ondernemers  hebben liever 
opdrachten, dan subsidies.
De belangrijkste trigger voor de industrie om op 
te schalen, is dus: het winnen van opdrachten. 
Randvoorwaarde daarvoor is een grotere verwer-
vingscapaciteit bij Defensie. Deels door de inzet van 
meer mensen, zoals nu gebeurt. Maar vooral door 
minder regels, sneller toe te passen. 
Daarvoor is politiek draagvlak nodig. De uitvoerende 
instanties moeten zich gesteund voelen door de 
bewindspersonen. En dat is nu aan de gang. In 
2023 gaan we veel succesvolle voorbeelden zien 
van dynamische samenwerking tussen overheid en 
industrie. Er waait duidelijk een nieuwe wind. 

Samenhang
Als het gaat om het stimuleren van innovatie, zijn 
fantastische tools ontwikkeld. KIXS, kort-cyclische 
innovatie, NTP en SBIR zijn stuk voor stuk mooie 
instrumenten. Wat beter kan, is de samenhang. 
Op dit moment, leidt een geslaagd innovatietraject 
zoals een SBIR, meestal niet tot de overheid als 
launching customer. Dat is namelijk een ander 
potje. En er is meestal geen commitment om na een 
geslaagd pilotproject over te gaan tot afname. Wel 
lopen deelnemende bedrijven soms het risico om 
uitgesloten te worden van een tender. 
Samenwerking is daarbij van groot belang. Enerzijds 
de relatie tussen de overheid en de industrie. Die 
moet – onder deze uitzonderlijke omstandigheden - 
verder gaan dan een traditionele klant-leveranciers-
verhouding. We moeten flexibiliteit inbouwen 
om samen om te kunnen gaan met veranderende 
omstandigheden. Denk aan leverschema’s, hulp in 
de supply chain en contractuele opties om onderde-
len weg te laten, toe te voegen of het volume aan te 
passen. Ook hier zijn we al goede voorbeelden van. 

Slagkracht
Anderzijds doel ik op de samenwerking tussen grote 
en kleinere bedrijven. We moeten tegenstelling tus-
sen grote en kleine bedrijven voorkomen. Het MKB 
neigt grote bedrijven af te doen als ‘Olietankers’ die 
log en traag zijn. Maar dat doet geen recht aan wat 

Onze overheid kan helpen om 
Nederlandse vaardigheden strategisch 

te positioneren binnen Europa. 
Foto: Robin Radar Systems
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Een belangrijk feit is dat er in de afgelopen decennia 
forse bezuinigingen zijn doorgevoerd binnen de 
defensie organisaties, waardoor we momenteel 
achter lopen qua verdedigingsniveau binnen Europa, 
maar ook binnen Nederland.

Om de veiligheid en zelfstandigheid van Europa 
in de toekomst  te kunnen garanderen moeten we 
gezamenlijk investeren in de krijgsmacht en opti-
maal gebruik maken van Europese technologische 
defensie innovaties.

Arno Bouwmeester, CEO van Nedinsco, en met hem 
vele partners uit de Europese defensiebedrijven, 
pleit voor meer en slimmere Europese samen-
werking, op een manier die zowel de Europese als 
nationale belangen maximaal ondersteunt. “Er zijn 
nog een aantal obstakels te overwinnen, maar als 
we vandaag beginnen, kunnen we hier over een 
aantal jaren al de vruchten van plukken”, aldus 
Bouwmeester.

Technologie
 De huidige defensie industrie binnen Europa wordt 
getekend  door bescherming van nationale belangen 
door diverse overheden. Als gevolg daarvan hebben 
veel landen eigen oplossingen, die niet interopera-
bel zijn in geval van gezamenlijke Europese missies.

Daarnaast zorgt dit ervoor dat er parallelle techno-
logie ontwikkeling plaats vindt binnen de verschil-
lende Europese landen, waardoor technologische 

ontwikkeling niet maximaal gefocusseerd is en niet 
het maximum uit de kennis kan worden gehaald.

Een alternatief voor de Europese defensie industrie, 
om enerzijds de nationale belangen te beschermen 
en anderzijds het technologisch ontwikkelingspo-
tentieel maximaal te benutten, zou kunnen zijn om 
meer samen te werken binnen Europa gebaseerd op 
zogenaamde technologie clusters.

“Je kunt gaan samenwerken met landen die 
ongeveer dezelfde dingen kopen. Of het nu gaat om 
tanks of munitie. Vervolgens kun je dan de orders 
gebaseerd op technologie onderverdelen over de 
landen waarbij ieder zijn eigen specialiteit verder 
kan ontwikkelen”, stelt Bouwmeester. “Als je dat met 
twee of drie landen doet, ontstaat een technolo-
giecluster dat zich (verder) ontwikkelt voor de hele 
Europese defensie-industrie.”

Een mooi voorbeeld van deze clusters vind je op het 
gebied van radars of marinebouw. “Je offert als land 
“de breedte” op, maar krijgt daar veel diepere tech-
nologieontwikkeling voor terug, waardoor je samen 
de mogelijkheid hebt om de Europese defensie-
industrie naar een hoger niveau te tillen. Ik denk 
dat daardoor ook de meer nationaal georiënteerde 
landen binnen Europa eerder bereid zullen zijn om 
mee te doen.”

Naast dat het belangrijk is om de technologische 
kennis binnen ons eigen land te behouden is het 

Een stevige verdediging van  Nederland vraagt om betere 
(Europese) samenwerking

Ria Weijnen, Marketing & 
Communications Manager Nedinsco

Door de gebeurtenissen in de Oekraïne is er in Europa een 
verschuiving ontstaan in de beeldvorming ten opzichte van 
de Defensie en Veiligheids sector. De Europese defensie 
levert een belangrijke bijdrage aan de veiligheid 
binnen Europa en helaas was deze oorlog noodzakelijk om 
ons daarvan bewust te maken.

natuurlijk wel belangrijk te blijven geloven in 
de potentie van innovatieve ideeën. Om ook in 
de toekomst bestand te blijven tegen mogelijke 
dreigingen, zullen we innovaties moeten gaan delen 
binnen Europa. Dit kun je doen door de kenniscentra 
binnen de Europese defensie met elkaar in contact 
te brengen, samen met knappe koppen van de R&D 
afdelingen uit de industrie. 

Innovatie
Ook binnen Nederland zou er meer en betere 
samenwerking gezocht kunnen worden. De ken-
niscentra binnen Defensie houden hun deuren 
niet langer gesloten en zoeken de samenwerking 

op met de Nederlandse industrie. Er is nog zoveel 
technologische kennis die ingezet kan worden voor 
een slimmere en betere verdediging.

Defensie weet niet altijd wat er technologisch moge-
lijk is, en, de industrie weet niet altijd waar defensie 
behoefte aan heeft. Daarnaast zijn bedrijven soms 
terughoudend omdat ze te weinig kennis en ervaring 
hebben van alle regelgeving rondom leveringen aan 
Defensie. En als onderwijsinstituten zoals universi-
teiten en hogescholen “out-of-the-box” gaan denken 
en bewust de Nederlandse defensiebedrijven 
opzoeken en hun innovaties samen toepassen valt er 
nog heel wat winst te behalen voor alle partijen. 

Een mooi voorbeeld van deze 
clusters vind je op het gebied 
van radars of marinebouw.
Foto: Mediacentrum Defensie
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De laatste jaren leek het beleid van de overheid in 
wetgeving en in uitvoering tot chaotische hoogte te 
stijgen. Voor van alles en nog wat trok de overheid 
de portemonnee, nee, zeg maar gerust de porte-
feuille. In de uitvoering gaat van alles mis en terwijl 
de ministers nog hier excuses mompelen wordt daar 
verderop alweer overhaaste wetgeving aangekon-
digd. Het zal met de onrustige hartslag van deze tijd 
te maken hebben, maar de economie is beter af met 
meer en betere regie en met consistentie. Bovendien 
helpt het strooien met geld niet werkelijk bij het 
oplossen van problemen. Integendeel, het trekt 
opportunisme aan en levert schijnoplossingen.

Veel wordt gezegd en geschreven over de polarisa-
tie in de politiek die dezer jaren in veel westerse lan-
den zichtbaar is, zeker ook in Nederland. Het gebrek 
aan draagvlak voor besluiten en de ontevredenheid 
bij burgers en bestuurders helpen niet bij het zoeken 
naar oplossingen voor allerhande vraagstukken, 

zelfs voor zeer urgente. Ieder voor zich en de 
Staat voor ons allen lijkt soms het beeld 

en dat is vanuit de overheid 
gezien een onmogelijke 

opgave. Toch 

is er een ander eigentijds probleem dat dringender 
is. De overheid is bezig de regie te verliezen op de 
samenleving. Het raakt vrijwel elk onderdeel van 
onze maatschappij. 

De grote thema’s zijn breder dan het onderwerp zelf. 
Daarom is het wegen van al die belangen niet een 
detail, maar hoofdzaak. De twee belangrijkste zijn 
het sociale en het economische belang. Het sociale 
belang kan worden gedefinieerd vanuit welzijn en 
het economische belang vanuit welvaart. Covid bij-
voorbeeld was een medisch thema, maar eenzaam 
sterven in een verzorgingshuis is op verre afstand 
van wat wij normaal welzijn noemen van de patiënt, 
maar ook van diens familie en vrienden, plus zeker 
ook van de professionele hulpverleners die dit kun-
nen ervaren als het zelf tekort schieten qua mense-
lijke zorg. Volgend punt: allemaal thuis werken zal 
helpen bij een pandemie, maar heeft tevens enorme 
sociaaleconomische gevolgen. Van eenzaamheid tot 
lege kantoren en van het kwijnen van groepscreati-
viteit tot failliete horeca. Of ecologisch: stikstof kan 
alles te maken hebben met biologische diversiteit, 
maar het ingrijpend saneren van de agricultuur heeft 
tevens allerlei gevolgen voor de economie in termen 

van omzet, export, werkgelegenheid en kennis. 
Groningen en aardgas? Weer een greep euro’s en 
ook excuses, maar waar is de bredere afweging 
tegen onze aardgaspositie? Waarom weegt wat 
eigenlijk het zwaarst? Welnu, geconfronteerd met 
allerlei, soms plotseling opkomende, vraagstukken, 
is steeds meer zichtbaar dat de overheid niet alleen 
wordt overvallen door het vraagstuk zelf, maar ook 
dat de eerste reactie vooral lijkt te kijken naar de 
kracht van de daarbij behorende lobby en naar de 
maatschappelijke onrust. Als die mars eenmaal is 
ingezet, is een afweging op het tweede gezicht vaak 
al buiten beeld. Zo is het de vraag of en in welke 
mate het nationaal economisch belang sowieso 
steeds werkelijk serieus is meegewogen, of dat het 
feitelijk een p.m. post is. Sterker, het heeft er soms 
alle schijn van dat de overheid naar de samenleving 
vooral hoe dan ook wil laten zien de zaken in de hand 
te hebben. Meestal door met geld te smijten of door 
het aankondigen van streng beleid. Maar een rustige 
en bredere afweging? Zeker niet. De bouw en de 
boeren zijn toch geen vijanden van het volk, maar 
ineens werd het dogma dat de zaken radicaal anders 
zouden gaan. Dat, terwijl er sowieso ook hele goede 
argumenten zijn om precies tegenovergesteld te 
handelen. Bij een forse instroom van vluchtelingen 
ligt huizen bouwen voor de hand. Als de opwarming 
van de aarde de mondiale voedselproductie 
bedreigt, kan de Nederlandse land- en tuinbouw 
door productie en door kennis wereldwijd helpen. 
Dan is massieve krimp van de sector juist onver-
standig. Het wordt hoog tijd dat het ministerie van 
Economische Zaken weer een zware regierol krijgt 
bij vrijwel elk aspect van regeringsbeleid. Geen 
ingrijpende besluiten zouden meer genomen mogen 
worden zonder uitdrukkelijke inbreng en meetbare 
instemming van de minister van Economische Zaken.

Dan is niet alleen aan de orde het aantoonbaar 
afwegen van ingrepen ten opzichte van de economie 
in al zijn aspecten. Ook gaat het er om dat overheids-
geld niet langer te pas en te onpas wordt gebruikt 
om gevolgen van beleid af te kopen of om de onren-
dabele top van nieuwe initiatieven te subsidiëren. 
Je kreeg de indruk dat veel van de partijen aan de 
klimaattafels vooral bezig waren om eigen omzet 
te zoeken. Sinds bij Financiën alle remmen los zijn, 
is er een urgente vacature voor een bewindvoerder 
die bij alles allereerst de relevante gevolgen voor 
de Nederlandse economie meeweegt. Het bedrijfs-
leven heeft meer aan een overheid die solide en 
consistent handelt, dan aan een zak geld die uitkeert 
als je er handig tegen aan schopt. Bij stikstof ligt 
er een jackpot van 24 miljard te wachten. Met dank 
aan Las Vegas aan het Voorhout. Ja, dan willen alle 
belangstellenden wel komen, van serieuze partijen 
tot handige opportunisten of avonturiers. Het is de 

overheid zelf die de Sywerts van Lienden creëert. 
Simpele vragen: zou er op enige schaal misbruik 
kunnen zijn van overheidsgeld bij het repareren van 
de toeslagenaffaire, bij de STAP-subsidie, bij het 
toekennen van schadevergoeding door een trage 
IND? Een schaal koekjes in het open raam is meestal 
heel snel leeg.

Dit is een artikel voor NIDV Magazine, dus ook 
Defensie behoort aan bod te komen. Hier is veel van 
het bovenstaande van toepassing. Ik gun Defensie 
graag al de vorig jaar toegezegde extra miljarden, 
maar hier was eveneens helaas sprake van alweer 
een spontane reactie op een acuut probleem 
(Oekraïne) en niet een verhoging op basis van een 
doordacht concept of van internationale afspraken. 
Juist bij zaken van vrede en veiligheid moet je dege-
lijk voorbereid zijn op ellende. Als de pinautomaat 
pas langskomt als het conflict is begonnen, ben je 
jaren te laat. Bovendien: spontane opwellingen heb-
ben de neiging langzaam vergeten te worden als de 
tijd voortschrijdt en nieuwe hypes zich aandienen.  
Daarom dient Defensie een stevige budgettaire 
inbedding te hebben. Dan is serieuze industrie-
politiek essentieel. Voor de economie is vrede en 
veiligheid een basisvoorwaarde. Welnu, inzoomend 
is dan te stellen dat het project F35 naar veel meer 
smaakt. Ook mag er worden gewied in alle regels en 
procedures die het aanschaffen van militair mate-
rieel tot een langjarige uitdaging maken. Ik zou EZK 
hier graag een stok geven en niet alleen voor achter 
de deur. Vervolgens, als binnen de EU en op basis 
van dezelfde formuleringen het ene land een andere 
uitleg geeft aan export van onderdelen voor militaire 
goederen dan het andere land, dan heeft dat niet 
alleen gevolgen voor die ene order, maar ook voor de 
beoordeling van elk bedrijf uit dat land. En dan niet 
alleen voor de orders zelf, maar ook voor de daarbij 
behorende langjarige afterservice. Een doorslag-
gevende stem van EZK doet dan recht aan de brede 
afweging die door overheid en bedrijfsleven geza-
menlijk telkens gemaakt zou moeten worden. Het 
terugplaatsen van de BEB van BZK naar EZK is daar 
een geloofwaardig begin bij. Net zoals EZK moet 
kunnen ingrijpen als financiële instellingen hun 
medewerking weigeren of extra voorwaarden stel-
len als het om ondernemingen gaat die, al is het voor 
een klein deel van de bedrijfsomzet, onderdelen 
vervaardigen voor militaire doeleinden. Zowel in het 
betalingsverkeer als bij zakelijke kredieten behoren 
deze Nederlandse bedrijven tot het gerespecteerde 
bedrijfsleven, wat sommige lobbyclubs daarvan ook 
mogen vinden. 

Ja, EZK is om vele redenen aan de beurt. Zonder 
een werkelijk leidende rol van dat ministerie is het 
regeringsbeleid gedoemd een warboel te blijven.  

Eindelijk! Industriepolitiek
Tot mijn vreugde heeft de regering aangekondigd 
dat Nederland weer industriepolitiek gaat voeren. 
Dat is goed nieuws. Als het dan maar niet 
vrijblijvend is! 

Hans Hillen, voorzitter NIDV

Inzoomend is te stellen dat het 
project F-35 naar veel meer smaakt. 
Foto: Mediacentrum Defensie
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Veiligheid weer gezien als fundament welvaarts-
staat. Bij de ambities van een duurzame mondiale 
samenleving aan het einde van de vorige eeuw 
leek ook in Nederland geen plaats meer voor het 
handhaven van een geloofwaardige krijgsmacht, 
onder meer gevoed door het Brundlandt-rapport1: 
“The arms race - in all parts of the world - pre-empts 
resources that might be used more productively to 
diminish the security threats created by environmen-
tal conflict and the resentments that are fuelled by 
widespread poverty.” Terecht werd in het rapport 
omschreven dat ecologische, economische en 
sociale onveiligheid kunnen leiden tot conflicten. 
Maar dat het te romantisch was om deze drie pilaren 
van onze welvaartsmaatschappij ondergeschikt te 
maken aan internationale veiligheid, is inmiddels op 
elk politiek niveau doorgedrongen. Een welvaarts-
staat zonder bescherming is gedoemd te mislukken. 
Veiligheid is immers het fundament onder deze 
pilaren. Dat fundament moet worden verstevigd! 
Mede door de oorlog in Oekraine zijn recent enkele 
beleidsdocumenten afgekomen, waarop in deze 
bijdrage wordt ingegaan.

Actiever bescherming Nederland in Regeerakkoord 
2021. “Door de opstelling van landen als China 
en Rusland en de sterkere focus van de VS op 
Azië moeten we onze vrijheid, veiligheid en 
welvaart actiever beschermen.” Met deze niets 
aan duidelijkheid te wensen overlatende zin uit 
het Regeerakkoord van december 2021 rekende 
Nederland, hopelijk definitief, af met de inning van 
het vredesdividend. Het in januari 2022 geformeerde 
kabinet Rutte IV zette de toon met een toevoeging 
van € 2,5 miljard aan de Defensiebegroting. 

Europa neemt concrete acties. In februari 2022 viel 
Rusland de Oekraine binnen; een nutteloze oorlog 
bereikte Europa. Voor het eerst werden Europese 
financiële middelen uit de Europese Vredes Faciliteit 
(European Peace Facility (EPF)) vrijgemaakt om 
een land te steunen in haar militaire verdediging. 
Het Strategisch Kompas van de Europese Unie 
van 25 maart 20222 voorziet de Europese Unie 
van een ambitieus actieplan voor een krachtiger 
veiligheids- en defensiebeleid tot 2030. Bij de eerste 

1 Report of the World Commission on Environment and 
Development : (un.org), 1987.

2 EU Strategisch Kompas steun voor Europese industrie - NIDV

publicaties van dit Kompas in november 2021 sprak 
Josep Borrell, vice-president van de Europese 
Commissie, tevens hoge vertegenwoordiger van de 
Unie voor buitenlandse zaken en veiligheidsbeleid, 
de wens uit dat het document niet het zoveelste 
beleidsstuk voor reflectie zou worden, maar  “a 
guide to act”. Met zijn uitspraak: “We like the world 
of Kant, but we live in a world of Hobbes”, gaf Borrell 
aan dat veiligheid de voorwaarde is om te kunnen 
spreken van een samenleving. De weg naar een 
kosmopolitische wereldorde, waarin elk conflict 
vreedzaam kan worden opgelost, zoals beschreven 
door Immanuel Kant in zijn werk Zum ewigen 
Frieden, bleek ook hem geen begaanbare weg naar 
de eeuwige vrede. Het uiteindelijke Strategische 
Kompas met zo’n 80 concrete actiepunten werd sterk 
beïnvloed door de Russische inval in de Oekraine 
van enkele weken daarvoor.

Nederland verhoogt Defensiebudget verder. Ook 
Nederland begon met financiële bijdragen en 
leveringen van militair materieel aan Oekraine. De 
Nederlandse defensiebegroting werd bovenop de 
verhoging met het Regeerakkoord 2021, met nog 
eens € 2,5 miljard verhoogd. Met een defensiebud-
get van €19 miljard komt de 2% Navo-norm dichtbij, 
waarbij nog geen rekening is gehouden met de hoge 
inflatie in 2022. 

Krijgsmacht gaat fundament verstevigen. De 
Nederlandse krijgsmacht zal dit fundament moeten 
verstevigen en staat inmiddels voor een gigantische 
opgave. Allereerst moet de basis van de krijgsmacht 
op orde worden gebracht door onder meer betere 
arbeidsvoorwaarden en aanvulling van voorraden. 
Ook wordt de gevechtskracht versterkt met de 
nadruk op multidomein optreden: het gezamenlijk 
bereiken van effecten. Ook werd in juni 2022 met 
de Defensienota 2022 bekendgemaakt dat de 
krijgsmacht capaciteiten gaat uitbreiden. De eerste 
besluiten zijn inmiddels genomen.

Europees instrument voor urgente behoeften. 
In de gezamenlijke mededeling van mei 2022 
heeft de Europese Commissie een korte-termijn 
instrument aangekondigd om Lidstaten die bereid 
zijn gezamenlijke aanbestedingen te doen, aan 
te moedigen om hun meest urgente en kritieke 
tekorten aan te vullen, onder meer die welke zijn 

Mr. Ron Nulkes, directeur NIDV

Nieuw beleid
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ontstaan door de reactie op de Russische agressie 
tegen Oekraïne. Dit leidde op 19 juli 2022 tot een 
voorstel voor een verordening tot “Versterking van 
de Europese defensie-industrie door middel van een 
gemeenschappelijke aanbestedingswet” (EDIRPA). 
Met EDIRPA stelt de EU in een periode van twee jaar 
€500M ter beschikking voor de ondersteuning van 
gezamenlijke aanbestedingen door ten minste drie 
lidstaten van de meest urgente defensieproducten. 
Het doel is tweeledig: 
a.  gezamenlijk de aanpassing van de industrie aan 

structurele veranderingen versnellen, met inbe-
grip van de opvoering van productiecapaciteiten; 

b.  samenwerking in het aanbestedingsproces 
voor militaire behoeften tussen deelnemende 
lidstaten bevorderen, die bijdraagt aan 
solidariteit, interoperabiliteit, doeltreffendheid 
van overheidsuitgaven, en het voorkomen van 
verdringingseffecten en versnippering. 

EDIRPA wordt naar verwachting voor de zomer van 
2023 vastgesteld. Het wetgevingstraject duurt lang, 
de Oekraïense krijgsmacht kan daarop niet wachten.

Europees investeringsprogramma. In dezelfde 
mededeling kondigde de Europese Commissie een 
verordening aan tot “Vaststelling van een Europees 
defensie-investeringsprogramma” (EDIP). EDIP stelt 
criteria en voorwaarden vast voor lidstaten om zich 
te kwalificeren als “European Defence Capability 
Consortia (EDCC)” die gezamenlijk militair materieel 
aanschaffen dat in samenwerking binnen de EU 
wordt ontwikkeld. De rol die niet-Lidstaten hierin 
kunnen vervullen, staat nog ter discussie. Naar 
verwachting kunnen EDCC’s tijdens de hele levens-
cyclus van de gezamenlijk aangekochte capaciteit 
profiteren van een BTW-vrijstelling en van flexibele 
aanbestedingsregels. Bovendien kan EDIP dienen 
als basis voor toekomstige gezamenlijke ontwik-
kelings- en aanbestedingsprojecten van groot 
gemeenschappelijk belang en voor het mogelijk 
daarmee samenhangend financieel optreden van 
de EU. Medio voorjaar 2023 bespreekt de Europese 
Commissie de concept-verordening met de Raad 
van Ministers, waarna het Europees Parlement in 
de de Triloog wordt betrokken. Verwacht wordt dat 
EDIRPA model staat voor de EDIP-verordening.3

Actieve industriepolitiek gericht op robuuste 
(Europese) defensiesector. Met de Kamerbrief 
“Defensie Industrie Strategie in een nieuwe 
geopolitieke context” van november 2022 wordt bij 
de realisatie van de doelstellingen een belangrijke 
plaats ingeruimd voor de Nederlandse defensie- en 

3 Zie BNC-fiches: Fiche 2: Verordening versterking Europese 
defensie-industrie dwoor gemeenschappelijke aanbestedin-
gen | Publicatie | Rijksoverheid.nl 
Beoordeling Mededeling lacunes defensie-investeringen | 
Rapport | Rijksoverheid.nl

veiligheidssector: “Deze tijd vraagt daarom om een 
actieve (internationale) industriepolitiek, waaronder 
meer maatwerk, gericht op een robuuste (Europese) 
defensiesector, waarbij wij snel kunnen handelen 
naar aanleiding van bijvoorbeeld geopolitieke 
veranderingen, veranderingen in de nationale 
veiligheidssituatie, technologische ontwikkelingen 
en/of verschuivingen in de (defensie)markt. Wij 
willen hieraan, in samenspraak met de Nederlandse 
Defensie Technologische en Industriële Basis 
(NLDTIB), uitvoering geven.”, aldus de minister en 
staatssecretaris van Defensie en minister van EZK. 
Duidelijk is dat ook deze bewindslieden de NLDTIB 

cruciaal vinden voor de nationale veiligheid en de 
transformatie van de krijgsmacht. Zij zien de NLDTIB 
als een belangrijke toegevoegde waarde voor de 
Europese zelfredzaamheid in een veranderende 
internationale context. De NLDTIB wordt een 
belangrijke rol gegeven om het fundament van 
onze welvaartsstaat te helpen verstevigen. Zonder 
industrie is er immers geen krijgsmacht. De Gouden 
Driehoek voor Defensie en Veiligheid staat daarmee 
weer volledig op de kaart. 

Tot slot. De NIDV draagt actief bij om de toegenomen 
koopkrachtige vraag van Defensie te realiseren. 
Naast spil in het vormen van industriele consortia 
voor het Europees Defensie Fonds, adviseert 
de NIDV de overheid bij de totstandkoming van 
EDIRPA en EDIP. Zodoende wordt de Nederlandse 
defensie- en veiligheidssector verstevigd. Dat 
draagt bij aan een sterkere Europese pijler van onze 
Navo. Een sterke Navo is in ons aller belang! Dit 
alles in het belang van vrede en veiligheid en het 
verdienvermogen van de Nederlandse defensie- en 
veiligheidsector. 

De NIDV draagt actief bij om de toegenomen koopkrachtige vraag van Defensie te 
realiseren. Foto: NIDV
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Marine, Plv. Directeur – Mevr. S. Sahadew Lall, 
Manager Bedrijfsvoering  – Mevr. N.M. Rosbergen, 
secretaresse – M. Olde MA, Business Development 
Manager Informatievoorziening en Politie – P. Buiting MA, 
PA & Comm – ir. E. Leidelmeijer, Business Development 
Manager Landmacht – D. Trouerbach, Business 
Development Manager Lucht

NIDV Supportteam
Kol b.d. J. Zijlstra, adviseur - H. Slager MA, manager 
EU Government Affairs – ir. P. de Witte, adviseur 
Duurzaamheid  – S. Zijlstra BA, support medewerker 
internationaal – M. Dona MCI, liaison Politie – E.S.A. Brands, 
liaison NAVO Algemeen Bestuur Stichting NIDV drs. J.S.J. 
Hillen, voorzitter – R.F.M. Keulen MBA, Damen Naval – 
 ir. G. van der Molen, Thales Nederland – ir. W. Riemersma, 
CGI – SBN b.d. M. G. L. H. Tossings, TNO – S. Hamminga, 
Robin Radar – ir. R.J. van Baaren, ADSE Consulting & 
Engineering – drs. I. Veerman, Van Halteren Metaal 
BV – ing. A. Hijwegen, directeur TriOpSys – J. Schaap, CEO 
SurCom International – ir. A.J. de Jong, Delft Dynamics B.V.

Voor de politie is het om verschil-
lende redenen van belang om in te 
spelen op technologische ontwik-
kelingen. Enerzijds moet de politie 
rekening houden met de impact van 
technologie op de maatschappij 
en de wijze waarop burgers, 
criminelen of terroristen gebruik 
maken van technologie. Anderzijds 
biedt technologie ook kansen om 
het politiewerk of de organisatie te 
verbeteren, versnellen of verge-
makkelijken. Daarom wordt binnen 
de politie voortdurend bijgehouden 
welke technologieën en toepas-
singen een impact hebben op de 
politie van overmorgen. Zo bereidt 
de politie zich bijvoorbeeld voor 
op de opkomst van deepfakes en 
synthetische media.

Maar ook aan bijvoorbeeld data en 
AI, privacy enhancing technologies, 
robotica, drones, virtual reality, 
sensoren en quantumtechnologie 
wordt binnen de politie aandacht 
besteed. Hoewel de politie en 
defensie in verschillende contexten 
werken, is er ook samenhang wat 
betreft taken zoals veiligheid en 
bewaken en beveiligen of de duur-
zaam inzetbare veiligheidsprofes-
sional. Er wordt op het gebied 
van technologie en innovatie door 
de politie dan ook volop samen-
gewerkt met zowel nationale als 
internationale veiligheidspartners, 
kennisinstellingen en bedrijven, in 

bijvoorbeeld coalities, labs, hubs 
en proeftuinen.  

 Sinds kort heeft de politie voor die 
samenwerking een nieuwe land-
plaats. Op 9 februari 2023 is een 
nieuwe politielocatie geopend: de 
HUB50 in Utrecht. De HUB50 staat 
in het teken van innovatie. Niet 
alleen technologische innovatie, 
maar zeker ook sociale innovatie.  
Het is een ontmoetingsplaats 
voor politie-innovatoren uit heel 
Nederland. Er zijn er innovatieplei-
nen en is er een innovatielab waar 
experimenten met technologie en 
innovatie kunnen plaatsvinden.

Zo is het Automotive Innovatielab 
van de politie gevestigd in de 
HUB50. Maar ook het Productiehuis 
van de politie; waar goede ICT-
oplossingen worden ontwikkeld 
om de operationele collega’s op 
een veilige manier op het juiste 
moment de juiste informatie aan te 
bieden. De HUB50 is een flexibel 
en duurzaam pand. De HUB50 is 
gevestigd aan de Deventerlaan 50, 
3528 AE Utrecht. 

HUB50 – Innovatieland plaats 
voor de politie geopend

Henk Geveke,  
lid Korps-
leiding Politie 
Nederland

Aan bijvoorbeeld robotica, 
drones, sensoren en 

quantumtechnologie wordt 
binnen de politie aandacht 

besteed.  
Foto: Mediacentrum Defensie

Geopolitieke, maatschappelijke en technologische 
ontwikkelingen hebben hun invloed op zowel de inhoud 
van het politiewerk en de manier van werken.

De adviserende rol van de NIAG draagt ook bij aan 
de defensiespecifieke kennisopbouw binnen het 
bedrijfsleven en voorziet in de kennisbehoefte 
van de NAVO-organisatie. Ook deelt de NIAG best 
practices met zowel militaire als civiele belangheb-
benden. De kennis, die aanwezig is binnen de NIAG, 
moet nu wel omgezet worden in extra toegevoegde 
waarde. De NIAG maakt perfect deel uit van het 
“Gouden Driehoek” ecosysteem waarin defensie, 
de bedrijfswereld, en de kennisinstellingen samen-
werken aan militaire productinnovaties. We moeten 
kiezen voor een NIAG, die niet wordt opgelegd van 
bovenaf, maar die meerwaarde creëert van onderuit, 
ook op strategisch vlak. 

Samenwerking is essentieel. Daarom heeft de NIAG 
ook gestructureerde samenwerkingsverbanden 
opgezet met de NAVO Science & Technology 
Organization (STO) en het NAVO Allied Command 
Transformation (ACT).
• S&T is inderdaad ook een belangrijk werkterrein 

binnen de NAVO. De NAVO-bondgenoten hebben 
daarin het voortouw; zij leveren wetenschappers 
voor het gezamenlijk onderzoekprogramma en 
financieren de STO. De innovatieactiviteiten 
van de NAVO zijn momenteel gericht op negen 
prioritaire technologiegebieden: kunstmatige 
intelligentie, gegevensanalyse, autonomie, 
kwantumtechnologieën, biotechnologie, 
hypersonische technologieën, ruimtevaart, 
nieuwe materialen en productie, en energie en 
voortstuwing.

• De missie van ACT daarentegen is om bij te dra-
gen aan het behoud van de vrede, veiligheid en 
territoriale integriteit van de NAVO-bondgenoten 
door leiding te geven aan de oorlogsvoering van 
militaire structuren, strijdkrachten, capaciteiten 
en doctrines. De NIAG ondersteunt ACT vooral op 
het vlak van C4ISR, Logistics & Sustainment, en 
Innovatie.  

De NAVO heeft ook twee nieuwe initiatieven uitge-
rold om een brug te slaan tussen de defensiemarkt 
en het technologisch innovatieve midden- en klein-
bedrijf: (1) Defence Innovation Accelerator for the 
North Atlantic (DIANA), en (2) het NAVO Innovatie 
Fonds (NIF). Ook daarin zal de NIAG een rol spelen.

Een nieuw geopolitiek tijdperk is aangebroken. 
Meer dan in 2014 bevindt de wereld zich in een 
internationale concurrentiestrijd om technologische 
suprematie. De defensieindustrie is in technologisch 
opzicht, en met het oog op het economisch, veilig-

Bronnen:
https://www.nato.int/cps/en/natolive/

topics_49160.htm (NATO CNAD)

https://diweb.hq.nato.int/niag/Pages_
Anonymous/Default.aspx (NIAG)

https://www.nato.int/cps/en/natohq/62249.
htm (NATO Business Portal)

https://www.sto.nato.int/Pages/default.aspx 
(NATO STO)

https://www.diana.nato.int/ (NATO DIANA)

https://www.act.nato.int/ffci (NATO ACT)

https://www.nato.int/cps/en/natohq/
topics_163289.htm (NATO High Visibility 
Projects)

heids- en defensiebeleid, van groot belang voor de 
NAVO en de EU. De NIAG, met bijdragen van natio-
nale partners zoals de Stichting NIDV, faciliteert de 
betrokkenheid van de industrie binnen de NAVO. Ik 
ben verheugd om sinds 2020 de voorzitter te zijn van 
de NIAG, een organisatie die een betere coördinatie 
mogelijk maakt tussen belangrijke militaire en 
civiele belanghebbenden, evenals de industrie, over 
technologische vraagstukken, die van vitaal belang 
zijn voor onze veiligheid. De NIAG presenteert 
een instrumentarium met ambitie en focus en 
geeft betere handvatten voor het bepalen van een 
multinationale samenwerkingsstrategie binnen de 
NAVO. Deze tijd vraagt om een voldoend adaptieve 
en flexibele NIAG, die kort-cyclisch moet kunnen 
reageren op veranderingen in onze omgeving. 

Nieuw geopolitiek tijdperk
Vervolg van pagina 9

30 31NIDV MAGAZINE I SPECIAL  2023

COLOFON



Koninklijk bezoek
Tijdens zijn carrière bij de NIDV (2014-2023) legde directeur 
Ron Nulkes (midden) vele werkbezoeken af in binnen- en buiten-
land. Hij ontving ook veel gasten bij de NIDV. Een van de hoogte-
punten was wel toen Koning Willem-Alexander op 15 november 
2018 de 30e conferentie van de NIDV in Rotterdam bijwoonde. 
Eind maart 2023 nam Nulkes afscheid als directeur van de NIDV. 
Bestuur en medewerkers danken Ron Nulkes hartelijk voor zijn 
inzet en prestaties binnen de Gouden Driehoek en wensen hem 
voor de toekomst het allerbeste toe.
Foto: Mediacentrum Defensie


